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اگــر کرونــا در دوران پیشــا تلویزیــون و پیشــا اینترنــت می آمــد، چــه اتفــاق می افتــاد؟ ســینما تعطیــل می شــد و مــا در 
ــا مــردم را  ــر از کرون ــود، امــا طالب هــا بســیار مهیب ت ــا نب ــان کرون ــم. در دوران حکومــت طالب ــر فــرو می رفتی جهــان بی تصوی
بــه جهــان بی تصویــر پرتــاب کردنــد. تصویــر در دوران پیشــا اینترنــت و پیشــا تلویزیــون بــه معنــای واقعــی نوعــی جــادو بــود. 
ســینما رفتــن یــک اتفــاق معمولــی نبــود، نوعــی آییــن بــود؛ آیینــی کــه فقــط در تــالار تاریــک ســینما اتفــاق می افتــاد. آدم های 
غول آســا بــر پــرده جادویــی جــان می گرفتنــد و اتفاق هایــی می آفریدنــد کــه مخاطــب را در غــم و شــادی و تــراژدی و کمــدی 
ــل  ــی قاب ــی به راحت ــتگاه های خانگ ــه در دس ــد ک ــباب بازی نبودن ــروز اس ــل ام ــا مث ــد. فیلم ه ــرو می بردن ــا ف ــوس و روی و کاب
دســترس باشــند. مــا نمی توانســتیم فیلــم را عقــب و جلــو ببریــم، یــا جریــان طبیعــی نمایــش فیلــم را بــه دل خــواه خــود 
متوقــف کنیــم. والتــر بنیامیــن در کتــاب »هنــر در دوران تکثیــر مکانیکــی« می گویــد: در دوران ماقبــل تکثیــر هنــر موجودیــت 
یکــه ای داشــت و بــرای دیــدارش می بایــد از خانــه بیــرون آمــد و بــه تالارهــای نمایــش و کنســرت و نمایشــگاه های نقاشــی 
و معابــد مقــدس ســر زد. امــا در دوران تکثیــر مکانیکــی، هنــر تــا حــدود زیــادی موجودیــت منحصربه فــرد خــود را از دســت 
داده و بــه پدیــده ای خانگــی و دم دســتی بــدل شــده اســت. ســینما گرچــه فی نفســه نوعــی تکثیــر مکانیکــی بــود، امــا چــون 
ــرای دیــدن فیلــم می بایــد از خانــه خــارج  فقــط در ســالن ســینما اتفــاق می افتــاد، هم چنــان یکــه و منحصربه فــرد بــود. ب
می شــدیم، جلــوی گیشــه صــف می کشــیدیم، بلیــت می خریدیــم، در ســالن انتظــار، انتظــار می کشــیدیم، بــه تــالار نمایــش 
راه می یافتیــم و خــود را در اختیــار آدم هــای داخــل پــرده قــرار می دادیــم. در فیلــم »ســینما پارادیــزو«، ســاخته جوزپــه 
تورناتــوره، شــخصیت نوجــوان فیلــم، توتــو، عاشــق ســینما بــود و بــا آدم هــای داخــل پــرده هم ذات پنــداری می کــرد، امــا 
گاهــی بــه هنــگام نمایــش فیلــم، بــه پشــت ســر نــگاه می کــرد و می دیــد کــه نــوری از دریچــه ای کوچــک بــر پــرده می تابــد. بــه 
نظــر می رســد کــه آدم هــای فیلــم اراده ای از خــود ندارنــد و هســتی آن هــا از آن نــور جادویــی برمی آیــد. در واقــع نــور اصــل 
ع بــود، نــور حقیقــت بــود و پــرده مجــاز بــود. ایــن موقعیــت تقریبــا مشــابه ســایه های روی غــار در تمثیــل  بــود و پــرده فــر
ــا وانموده هــا دیــدار  معــروف فلســفه افلاطــون بــود. مــا فقــط مجــاز را می بینیــم و همچــون ســایه های روی غــار فقــط ب

ــم.  ــرار کنی ــاط بر ق ــق ارتب ــا و حقای ــا بود ه ــم ب ــم و نمی توانی می کنی
اسرار ازل را نه تو دانی و نه من

وین حرف معما نه تو خوانی و نه من
هست از پس پرده گفت وگوی تو و من              

چون پرده برافتد نه تو مانی و نه من
در دوران کرونــا نــور هســت و تصویــر هســت و ســینما نیســت. یــا این کــه ســینما بی جــان و نیمه تعطیــل اســت و بــه کمــا 
رفتــه اســت. معنــی کنیــد کــه مــا از لــذت فیلــم دیــدن بــه شــکل جمعــی و آیینــی محــروم شــده ایم. مــن گذشــته گرا نیســتم و 
معمــولا بــا حســرت بــه گذشــته نــگاه نمی کنــم. اغلــب نیــز بــه دوســتان جوانــم می گویــم کــه شــما در دوران بهتــری زندگــی 
می کنیــد و لــذت بیشــتری از زندگــی می بریــد. امــا وقتــی بــه ســینما می رســم، نظــرم فــرق می کنــد. لذتــی کــه نســل مــا از 

ین جشــنواره سینمایی کشور ونا و مهم تر کر
جشــنواره فجر؛ همزاد سینمای ایران 

بهزاد عشقی
منتقد و نویســنده
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ــه کننــد. ســینما جــادو بــود، آییــن بــود، محبوبــی  ــم دیــدن تجربــه می کــرد، جوان هــای امــروزی نمی تواننــد تجرب فیل
رویایــی بــود کــه فقــط در پــرده کشــف می شــد. در روزگار کنونــی و در زمانــه ای کــه جهــان در تســخیر تصویــر اســت، مــا 
بــا فیلــم دیــدن در ســالن ســینما، می کوشــیم بــه گذشــته برگردیــم و دوبــاره آن لــذت ازلــی را تجربــه کنیــم. دریــغ کــه در 
دوران کرونــا ایــن تجربــه از مخاطــب دریــغ شــده اســت. در ایــن دوران حــال ســینما خــوب نیســت و ســالن های ســینما 
ــر  ــد. اگ ــروش نمی رس ــه ف ــم ب ــت ه ــک بلی ــی ی ــا حت ــی از روزه ــه در بعض ــد ک ــت و می گوین ــل اس ــا نیمه تعطی ــل ی تعطی
نگوییــم کــه ســینما مــرده اســت، لااقــل می توانیــم بگوییــم بــه کمــا رفتــه اســت. در زمانــه ای کــه داس مــرگ بــر ســر همه 
پرســه می زنــد، ســینما بــه پدیــده ای تجملــی و بی مصــرف بــدل شــده اســت. حــال ســوال ایــن اســت: در دوره ای کــه 
ســینما در معــرض زوال اســت، آیــا لازم اســت بــه نــام ســینما جشــنواره برپــا کنیــم؟ بلــه، لازم اســت. جشــنواره از روزگار 
باســتان نوعــی جشــن بــرای پاسداشــت هنــر و زیبایــی و خلاقیــت بــوده اســت. در دوران انقــلاب عــده ای نواهــای ناســاز 
ــر  ــا رهب ــود. ام ــل ش ــد تعطی ــه بای ــد ک ــتند و می گفتن ــاه می انگاش ــی و گن ــرادف گمراه ــینما را مت ــد و س ــوک می کردن ک
انقــلاب در بهشــت زهــرا نــدا می دهــد کــه: مــا بــا ســینما مخالــف نیســتیم، بــا فحشــا مخالفیــم. بــا ایــن جملــه تاریخــی، 
ورق بر می گــردد و ســینما از چنبــره موانــع برمی گــذرد و بــه حیــات خــود ادامــه می دهــد. این چنیــن اســت کــه ســینمای 
ــز  ــن جوای ــود و مهم تری ــدل می ش ــرزمین ب ــن س ــی ای ــفیر فرهنگ ــن س ــه مهم تری ــلاب ب ــس از انق ــال های پ ــران در س ای
جهانــی را دریافــت مــی دارد و بــه نوعــی موجــب غــرور ملــی می شــود. جشــنواره فجــر بــه تعبیــری همــزاد ســینمای ایــران 
اســت. از دهــه اول انقــلاب شــکل گرفــت و جنــگ و تحریــم و اتفاق هــای بســیاری را پشــت ســر گذاشــت و هرگــز متوقــف 
نشــد. می توانیــم بــه دلایــل مختلــف ایــن جشــنواره را دوســت نداشــته باشــیم و بگوییــم کــه سیاســی کار اســت، تابــع 
ــه  ــا هم ــدد. این ه ــزه می بن ــت جای ــه داربس ــه را ب ــار میان مای ــذارد و آث ــار می گ ــر را کن ــار برت ــی آث ــت، گاه ــه اس بخش نام
هســت و می توانــد هم چنــان باشــد. امــا جشــنواره همــان ســینمای ایــران اســت و تعطیلــی جشــنواره می توانــد بــه 

معنــای نفــی موجودیــت ســینمای ایــران باشــد. ســلام بــر جشــن ســینما.
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بازدید بازرسـان از سـینمای اهالی رسـانه، آغاز بلیت فروشـی سـینماهای مردمی در شهرسـتان ها، جزئیات نمایش فیلم های جشـنواره در 
شـهرهای مختلف، اضافه شـدن دو سـانس فوق العاده به جدول نمایش و... از جمله اخبار مهم سـی ونهمین دوره جشـنواره فیلم فجر 

در سـومین روز از برگـزاری ایـن رویداد سـینمایی بود.

سینماهای مردمی شهرستان ها همراه 
جشنواره شدند

نگاهی به اخبار مهم جشنواره فیلم فجر

  بازدید بازرسان وزارت بهداشت از 
سینمای رسانه

بازرسـان دانشـگاه علـوم پزشـکی در دومیـن روز از 
برگـزاری سـی ونهمین دوره جشـنواره فیلـم فجـر، 
در بـرج میـلاد حضـور پیـدا کـرده و از رونـد برگـزاری 
بـر  نماینـده  دو  ایـن  کردنـد.  بازدیـد  جشـنواره 
چگونگی اعمال شیوه نامه های بهداشتی در کاخ 
جشـنواره نظارت و سپس نحوه اجرای پروتکل ها 

در جشـنواره را تاییـد کردنـد.

  آغاز بلیت فروشی سینماهای مردمی شهرستان ها
بلیت فروشـی سـینماهای مردمـی شهرسـتان ها در سـی ونهمین جشـنواره 
فیلـم فجـر بـا اعمـال برخـی تغییـرات نسـبت بـه سـال گذشـته از سـاعت 20 روز 

سه شـنبه، 14 بهمـن، آغـاز شـد.
بـا توجـه بـه شـرایط کرونـا و فاصله گذاری هـای اجتماعـی، حداکثـر 30 درصـد 
میزبـان  جشـنواره،  دوره  ایـن  در  مردمـی  سـینماهای  سـالن های   ظرفیـت 

اسـت.  مخاطبـان 
در ایـن دوره بلیت فروشـی سـینماهای جشـنواره در اسـتان ها از طریـق سـه 
سـامانه ایران تیک، سـینما تیکت و گیشـه هفت انجام می شـود. قیمت بلیت 
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البـرز  سـینماها در اسـتان های فـارس، اصفهـان، 
و خراسـان رضـوی 30 هـزار تومـان و سـینماهای 
باقی اسـتان ها 20 هزار تومان تعیین شـده اسـت.

فیلم هـای  نمایـش  برنامـه  جـدول  هم چنیـن 
جشـنواره فیلـم فجـر در 80 سـالن سـینمای 33 
اسـتان دارای شـرایط میزبانـی از جشـنواره با تایید 

وزارت بهداشـت، منتشـر شـد.

  نمایش فیلم های جشنواره در 
شهرهای مختلف

در  فجـر  فیلـم  جشـنواره  فیلم هـای  نمایـش 
شـهرهای مختلـف کشـور نیـز از 15 بهمن مـاه آغـاز 
خواهـد شـد. شـهرکرد، مشـهد و قشـم از جملـه 
شـهرهایی هسـتند که آثـار حاضر در سـی ونهمین 
دوره جشـنواره فیلـم فجـر را بـه نمایـش خواهنـد 

گذاشـت.
ویـلاژ  و  غ  سـیمر آفریقـا،  هویـزه،  سـینمای  چهـار 
توریسـت در مشـهد، پردیـس سـینمایی بهمـن و 
سـینما غدیـر در شـهرکرد و سـینما سـیتی سـنتر 
قشـم از مخاطبـان سـی ونهمین دوره جشـنواره 

فیلـم فجـر میزبانـی خواهنـد کـرد.

  رعایت شیوه نامه های بهداشتی در 
برج میلاد تایید شد

کارشـــــــــناس بهداشتی با حضـــــــــــور در مرکـــــــــز 
همایش هـای برج میلـــــــــــــــــاد، مقر جشـنواره و 
سـینمای اهالـی رسـانه، در نامـه ای بـه دکتـر هالـه 
غـرب  شـمال  بهداشـت  مرکـز  رئیـس  احمدنیـا، 
تهـران، رعایـت شـیوه نامه های بهداشـتی در ایـن 

مـکان را تاییـد کـرد.
در ایــن نامــه آمــده اســت: پیــرو اعــلام کارشــناس 
اجــرای  بــر  نظــارت  بــر  مبنــی  ســتادی  محتــرم 
پروتکل هــای بهداشــتی و رعایــت فاصله گــذاری 
فیلــم  جشــنواره  برگــزاری  محــل  در  اجتماعــی 
بــرج  بین المللــی  همایــش  ســالن  در  فجــر 
ــت  ــان بهداش ــورخ 99/11/13 کارشناس ــلاد م می
محیــط ایــن مرکــز )مهنــدس امیــر حســینی و 
ــه  ــور مراجع ــل مذک ــه مح ــی( ب ــدس دهقان مهن
بــا  ابتــدا  در  مدعویــن  شــد  مشــاهده  کــرده، 
رعایــت فاصلــه و انجــام تب ســنجی وارد ســالن 

می شــوند.
اسـت:  آمـده  نامـه  ایـن  از  دیگـری  بخـش  در 
فاصله گذاری هـا در داخـل سـالن رعایـت می شـود 

)صندلی هـا دو نفـر در میـان( و دسـتگاه و محلـول ضدعفونی به تعـداد کافی 
در سـالن موجـود اسـت. ایـن نامـه بـه امضـای آرزو امیرحسـینی، کارشـناس 

بهداشـت محیـط مرکـز بهداشـت شـمال غـرب تهـران، رسـیده اسـت.

  دو سانس فوق العاده به جدول نمایش جشنواره 
اضافه می شود

طبــق اعــلام مدیــر امــور ســینماهای ســی ونهمین دوره جشــنواره فیلــم 
ــرای  ــی، ب ــینماهای مردم ــتی در س ــای بهداش ــت پروتکل ه ــار رعای ــر، در کن فج
چنــد ســینما در تهــران در روزهــای آخــر هفتــه ســانس فوق العــاده در نظــر 
گرفتــه شــده اســت. محمدرضــا فرجــی در این بــاره گفــت: بــه واســطه تذکــرات 
جــدی کــه اداره امــور ســینماهای جشــنواره بــه مدیــران ســینماها داده بــود، 
خوش بختانــه در همــه ســینماها پروتکل هــای بهداشــتی امــروز بــه شــکل 
صحیــح رعایــت شــد و از ایــن جهــت هیــچ تخلفــی از ســوی نماینــدگان مــا در 

ــت. ــده اس ــزارش نش ــینماها گ س
بـا تأکیـد مجـدد دبیـر جشـنواره امـروز مقادیـری تب سـنج در  او ادامـه داد: 
سـینماهای اکـران مردمـی ذخیـره شـد تـا بتوانیـم بعـد از ایـن هـم بـه شـکل 

درسـتی پروتکل هـا را اجـرا کنیـم.
فرجی هم چنین گفت: امروز نمایندگان وزارت بهداشـت هم به شـکل سـرزده 
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بـه تعـدادی از سـینماهای مردمـی آمدنـد کـه از 
عملکرد مدیران رضایت داشتند و تاکید کردند که 
مقـررات مدنظـر وزارت بهداشـت در این سـینماها 

به درسـتی اعمال شـده اسـت.
او بـا بیـان این که سـه فیلـم »شیشـلیک«، »ابلق« 
و »بی همه چیـز« بـا اسـتقبال مخاطبـان مواجـه 
شـده اند، گفـت: به دلیـل این که تعداد سـانس ها 
بـرای فـروش بلیـت محـدود بـود، بـه ایـن نتیجـه 
رسـیدیم کـه اگـر تعـداد درخواسـت های اضافـه بر 
گنجایـش بـرای تماشـای فیلـم بـه تعـداد هـزار نفر 
برسـد، برنامه سـانس فوق العاده را هم به برنامه 

جشـنواره اضافـه کنیم.
مدیــر امــور ســینماهای جشــنواره فیلــم فجــر 
بــا اشــاره بــه این کــه ســانس های فوق العــاده 
ــه  ــنبه و جمع ــرای روز پنج ش ــاد ب ــال زی ــه احتم ب
در نظــر گرفتــه شــده اســت، گفــت: بــه دلیــل 
داریــم،  تــردد  منــع   21 ســاعت  از  مــا  آن کــه 
شــب  هشــت  از  بعــد  ســاعات  در  نمی توانیــم 
اکــران فوق العــاده داشــته باشــیم. بــه همیــن 
ــد در  ــار بای ــاده را به ناچ ــانس فوق الع ــور س منظ
ســاعات قبــل از ســانس اول اکــران و وقــت صبح 

در نظــر بگیریــم.
مدیـر امـور سـینماها عنـوان کـرد: ایـن سـانس ها 
بعـد از بررسـی و آماده سـازی سـالن ها بـه جـدول 
نمایـش اضافـه خواهـد شـد و بلیت فروشـی  آن 
از طریـق سـامانه های فـروش جشـنواره صـورت 

می گیـرد.

  پرفروش های جشنواره فیلم فجر
بلیت فروشی سـینماهای مردمی در سی ونهمین 
دوره جشنواره فیلم فجر در سومین روز از برگزاری 
جشـنواره پی گیری شـد و در مجموع 71 هزار و 59 
بلیـت تـا عصـر یک شـنبه، 12 بهمن مـاه، بـه فروش 

رسید.
سـامانه های  در  بلیـت   41 و  هـزار   99 هم چنیـن 

اسـت. مانـده  باقـی  فـروش 
در  فجـر  فیلـم  جشـنواره  پرفـروش  فیلـم  سـه 
عبارت انـد  لحظـه  بدیـن  تـا  مردمـی  سـینماهای 
محمدحســـــــین  کارگردانـی  بـه  »شیشـلیک«  از 
مهدویـان )11هـــــــــــزار  و 321 بلیـت(، »ابلـق« بـه 
و  بلیـت(   912 و  )10هـزار  آبیـار  نرگـس  کارگردانـی 
»بی همه چیـز« بـه کارگردانـی محسـن قرایـــــــــــی 

بلیـت(.  249 و  )10هـزار 

  علیرضا تابش: جشنواره باید یادگاری از روحیه مقاومت و 
صبر مردم باشد

ایسـنا  بـا  در گفت و گـو  فارابـی،  بنیـاد سـینمایی  تابـش، مدیرعامـل  علیرضـا 
دربـاره ویژگی هـای جشـنواره امسـال فیلـم فجـر گفـت: امسـال سـی ونهمین 
جشـنواره فیلـم فجـر در دشـوارترین شـرایط اجتماعـی در حـال برگزاری اسـت. 
جامعه سـوگوار و زخم خورده از آسـیب های همه گیری جهانی و مصیبت های 
ناگزیـر برآمـده از آن، چشـم  انداز دشـوار اقتصـادی پیـش روی کشـور و مسـائل 
معیشـتی هنرمنـدان، چنـان در هـم گـره خورده انـد کـه بـه نظـر می  آیـد ایـن 
سـال، تـا مدت هـا بـه عنـوان سـال سـخت و تلـخ در ذهن هـا بماند و نشـانه  ای 

از دشـواری روزگار باشـد. 
او خاطرنشـان کـرد: برگـزاری ایـن جشـنواره سـینمایی بـا رعایـت پروتکل هـای 
بهداشـتی در سـالی چنیـن دشـوار در یادهـا خواهـد مانـد. در تاریـخ خواهنـد 
از کار  نوشـت کـه هنرمنـدان، حتـی در ایـن سـخت  ترین شـرایط هـم دسـت 
نکشیدند و برای خلق امید، چشم انداز روشن، انعکاس تیرگی ها و مشکلات، 
تـلاش کردنـد. فهرسـت طولانـی فیلم هـای تولیدشـده و متقاضـی حضـور در 
جشـنواره نشـان داد اگر اصحاب بهداشـت و پرسـنل خدمات درمانی در تمام 
ایـن سـال کوشـیده اند در تامیـن سـلامت شـهروندان، ایثارگرانـه تـلاش کننـد، 
اهالـی فرهنـگ، به ویـژه سـینما، نیـز دسـت از کار نکشـیده اند و تـلاش کرده اند 
بهداشـت روانـی و امیـد و انسـجام در جامعـه زنـده بمانـد. ایـن مقاومـت و 

مانـدگاری، شایسـته تحسـین اسـت و در تاریـخ مانـدگار خواهـد شـد.
مدیرعامـل بنیـاد سـینمایی فارابـی در ادامـه گفـت: هنوز مشـخص نیسـت در 
ادامـه ایـن مسـیر، چـه تنگناهایـی پیـش رویمـان قـرار دارد و چه دسـت  اندازها 
و مخاطراتـی چشـم انتظارمان هسـتند. از جشـنواره فیلـم فجـر بایـد فرصتـی 
سـاخت بـرای حفـظ و تقویـت اتحـاد میان هنرمنـدان بـرای گـذار از این تنگناها 
و نـه تشـدید اختلافـات یـا خـدای نکـرده تعمیـق گسسـت های اجتماعـی. باید 
امیـدوار بـود ایـن جشـنواره و دسـتاوردهای آن بتوانـد نه تنهـا اتحـاد میـان 
جامعـه سـینماگران را افزایـش دهـد، بلکه یادگاری باشـد از روحیـه مقاومت و 
صبـر مـردم در ایـن سـال سـخت کرونـا و نیز نشـانی از آن چه بر سـر مـردم آمد و 

تلخی هایـی کـه تحمـل کردند.
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چالش های زنان در جامعه 
گزارش نشست پرسش و پاسخ فیلم »ابلق«

اولین نشست پرسش و پاسخ فیلم سومین روز از 
سی ونهمین جشنواره فیلم فجر به فیلم »ابلق« 
به کارگردانی نرگس آبیار اختصاص یافت. نشستی 
داشت.  عهده  بر  را  آن  اجرای  گبرلو،  محمود  که 
محمدحسین قاسمی )تهیه کننده(، پریسا کرزیان 
)فیلمنامه نویس(، مهران احمدی، گلاره عباسی، 
الناز شاکردوست، بهرام رادان، هوتن شکیبا، گیتی 
معینی )بازیگران(، حمید نجفی راد)تدوین گر( در 

این نشست حاضر شدند. 

 گمانه زنی هایی برای سیمرغ
آیا فکر  این سوال که  به  هوتن شکیبا در پاسخ 
غ  سیمر برایش  دوم  بار  برای  نقش  این  می کند 
به همراه بیاورد، گفت: »کسی نیست که دوست 
غ بگیرد. فیلم رسالتی داشت  نداشته باشد سیمر
که انجام داده و همین که در فیلم بودم، کافی 
این  به  پاسخ  در  شاکردوست  ادامه  در  است.« 
غ برایم افتخار است.  سوال گفت: »گرفتن سیمر

با این نقش صدای عده ای از زنان بودیم که دستشان به جایی بند نیست. 
تاثیرگذار بودن برای من مهم است و کار کردن با نرگس آبیار برایم افتخار است.«

 چالش های بازی در فیلم »ابلق«
گلاره عباسی درباره چالش های نقش شهلا گفت: »این نقش چالش زیادی 
برایم داشت و کار کردن با خانم آبیار جذاب است. نقش متفاوت و از طبقه ای 
بود که تاکنون از من دیده نشده است. شرایط فیزیکی و صداسازی سخت ترین 
بخش بود و امیدوارم باورپذیر بوده باشد.« هوتن شکیبا نیز درباره نقش خود 
در »ابلق« توضیح داد: »سعی کردم در بازی چالشی برای خودم ایجاد کنم. 
اضافه وزن پیدا کردم و با وجود کرونا و تعطیلی باشگاه ها تلاش کردم در خانه 
تمرین کنم. حوصله انجام این کارها را داشتم و امیدوارم که نقش خوبی شده 

باشد.«

 آبیار: راه کار نشان ندادم و مشکل را نشان دادم
آبیار با بیان این که هنرمند آینه جامعه است، گفت: »اگرچه ما نشان دادیم که 
کاراکتر اصلی در فیلم سکوت می کند، اما این به معنای منفعل بودن نیست، 
بلکه او مصلحت را انتخاب می کند. می گوییم مصلحت مسکن موقت است. 
راحله انتخاب می کند که دروغ بگوید. جایی می گوید حاضرم جانم را بدهم، 
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اما تهمت به من نزنند. ما این را از او می پذیریم، 
اما وقتی مردم را دید، انتخاب کرد که این دروغ 
روزه  هر  داستان  »این  داد:  ادامه  او  بگوید.«  را 
راه کار  من  نیست.  ایران  مختص  و  آدم هاست 
نشان ندادم و مشکل را نشان دادم.« کرزیان نیز 
که  نیست  این  هنرمند  »وظیفه  گفت:  ادامه  در 
بگوید چه بکنیم. او وظیفه دارد جامعه اطراف را 

نشان دهد.«
گفت:  فیلم  این  در  نمادگرایی  توضیح  در  آبیار 
دارد.  کارهای من وجود  نماد در تمامی  »اصولا 
به تعبیری اشیا در فیلم تفسیری را ایجاد می کنند 
را در فیلم هایم به کار  این عناصر  و معمولا من 
می گیرم.« کارگردان »ابلق« افزود: »این فیلمنامه 
هم  تولید  حین  در  حتی  و  شد  بازنویسی  بارها 
تغییراتی داشت. دوست دارم کار اقتباسی کنم و 

روایت و نگاه خودم را به کار اضافه کنم.« 

 کرزیان: این دغدغه رنج یک 
انسان است

نقش  برای  مختلف  گریم های  زدن  اتود  به  آبیار 
روی  را  »ابزاری  گفت:  و  کرد  اشاره  عباسی  گلاره 
زدن  حرف  مدل  تا  کردیم  اضافه  او  دندان های 
و  لوکیشن  درباره  هم چنین  او  کند.«  تغییر  او 
یک  در  »فیلم  داد:  توضیح  فیلم  این  جغرافیای 
می افتد.  اتفاق  کلان شهر  یک  حاشیه  در  زورآباد 
جایی که مردم خانه ندارند و چادری بنا می کنند 
همه  اطراف  می سازند.  خانه  چادر  آن  زیر  و 
کلان شهرها این مناطق وجود دارد. در همه دنیا 
چنین مکان هایی هست.« در ادامه کرزیان گفت: 
این  اما  است،  زن  یک  فیلم  اصلی  »شخصیت 
انسان است. همه مسائلی که  رنج یک  دغدغه 
مربوط به انسان و برخورد او با جامعه اطرافش 

است، دغدغه من است.«

 آبیار: هر زنی این شرایط پیچیده را 
تجربه کرده است

آبیار با این توضیح که شرایط فیلم ممکن است 
بیاید، گفت: »زنان بیشتر در  برای همه ما پیش 
زن  کسی  هر  و  می گیرند  قرار  فضاهایی  چنین 
باشد، این شرایط پیچیده را تجربه کرده است.« او 
ادامه داد: »زنان به دلیل آسیب پذیری که دارند و 
در تمام دنیا هم هست، برای معاششان سکوت 
می کند  تلاش  که  کسی  تنها  فیلم  در  می کنند. 

سکوت نکند، راحله است. اما انتخاب می کند تا مصلحت پیشه کند و این 
شرایط پیچیده انسانی است.« این کارگردان نمایش برج و شهربازی در فیلم را 
نماد عجیبی ندانست و گفت: »هر تصویری ممکن است کارکرد نمادین داشته 
باشد. برج و شهربازی یک موقعیت است، اگر چنین رویکردی داشته باشیم که 
هر چیزی ممکن است کارکرد نمادین داشته باشد. چه اشکالی دارد که دائم 

تخیل برانگیخته شود و با تماشای تصاویر تفکر کنیم.«

 به چالش کشیدن مخاطبان در فیلم »ابلق«
کارگردان »ابلق« در پاسخ به این سوال که چرا تمامی مردهای فیلم را متجاوز 
و بی اخلاق نشان داده اید، گفت: »من مردها را معتاد و دزد نشان ندادم و 
مردها در این فیلم شریف هستند و کار می کنند. ما رحیم را داریم که کاراکتر 
قابل قبولی است که بیننده می تواند به او اعتماد کند. علی کاراکتر مثبتی است 
که بی عقلی کرده و بدهکار شده و دچار گرفتاری مالی شده است. او زنش را 
باور دارد و می داند که دروغ نمی گوید.« کرزیان در این باره گفت: »هم مرد بد 
و هم زن بد در داستان داریم که همدیگر را مسخره و تحقیر می کنند.« آبیار 
در پاسخ به این سوال که اگر این اتفاق برای خود او می افتاد، چه برخوردی 
می کرد، گفت: »من آدم بی کله ای هستم و تا پای جان جلو می روم. این سوال 
را من از مخاطب پرسیدم که این پیچیدگی شرایط انسانی است. نمی خواهم 

بگویم درست است یا غلط، بلکه می گویم مشکل هم چنان وجود دارد.«
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قهرمانی از جنگ بر پرده سینما
گزارش نشست پرسش و پاسخ فیلم »تک تیرانداز«

»تک تیرانـداز«  فیلـم  پاسـخ  و  پرسـش  نشسـت 
نشسـت  دومیـن  غفـاری،  علـی  کارگردانـی  بـه 
سـومین روز جشـنواره فیلم فجر بود که در سـالن 
همایش هـای بـرج میـلاد برگزار شـد. این نشسـت 
بـا حضور کارگـردان، ابراهیم اصغری )تهیه کننده(، 
دلاوری  امیررضـا  کمالـی،  علیرضـا  دیربـاز،  کامبیـز 
جلوه هـای  )طـراح  کریمیـان  ایمـان  )بازیگـران(، 
)آهنگ سـاز(،  بیـرق دار  احسـان  میدانـی(،  ویـژه 
حسـن ایوبـی )تدوین گـر( و سـعید براتـی )مدیـر 
صحبت هـای  بیشـتر  و  شـد  برگـزار  فیلم بـرداری( 
عوامـل پیرامون مشـکلات سـاخت فیلـم جنگی و 
تلاش  هایشـان برای به تصویر کشیدن شخصیت 
شـهید زریـن، تک تیرانـداز دفـاع مقـدس گذشـت. 

 تلاش برای ساخت فیلمی 
قهرمان پرور

در ابتدای این نشسـت، علی غفاری درباره سـاخت 
»تک تیرانـداز« گفـت: »حـدود یـک سـال اسـت کـه 

مـا درگیـر سـاخت ایـن فیلـم هسـتیم. سـعی مـا بر ایـن بود کـه پـس از مدت ها 
در سـینمای ایـران فیلمـی قهرمان پـرور بسـازیم. بـا عبدالرسـول زریـن وارد این 
کارزار شـدیم و امیدوارم مورد اسـتقبال مخاطبان قرار گرفته باشـد.« اصغری، 
تهیه کننـده، در ادامـه توضیـح داد: »وقتـی من با شـخصیت شـهید زرین آشـنا 
شـدم، خیلـی دوسـت داشـتم فیلمـی با محوریت شـخصیت ایشـان بسـازم. از 
سـال 95 بـرای ایـن امـر تـلاش کـردم و نتیجه فیلمی شـد که بر پرده شـاهد آن 
بودیـد.« او بـا ایـن توضیـح کـه سـاخت فیلـم جنگـی و تهیـه امکانات آن بسـیار 
سـخت اسـت، افـزود: »از گـروه تولیـد و صحنـه ممنـون هسـتم کـه بـه بهترین 
شـکل بـرای اخـذ امکانات پی گیری کردند. البته گاهی از سـوی مدیـران مربوط 
تمـام  مـا  امـا  می شـود،  بی مهـری  جنگـی  فیلم هـای  امکانـات  تامیـن  بـرای 
تلاشـمان را بـرای اجـرای هرچـه بهتـر دکـور انجـام دادیـم.« اصغـری ادامـه داد: 
»حتی از آن جایی که عراق قوی ترین نیروی زمینی منطقه را داشت، دشمن را 

قدرتمنـد بـه تصویـر کشـیدیم تـا کار تک تیرانداز بیشـتر به چشـم بیاید.« 

 همکاری فرزند شهید زرین با عوامل ساخت فیلم
غفـاری دربـاره سـاخت ایـن فیلم گفـت: »تقریبا هر آن  چیزی که در فیلم شـاهد 
بودیـد، واقعـی و مسـتند اسـت. از فرزنـد ایـن شـهید، دکتر زرین، نهایت تشـکر 
را دارم. فرزنـد شـهید زریـن کتابـی را تحـت عنـوان »گـردان یک نفـره« گـردآوری 
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کـرده و بـا هم رزمـان پـدرش حـرف زده که بـه زودی 
منتشـر خواهـد شـد. البتـه کـه مـا سـعی کردیـم 
داستان را دراماتیک تر کنیم و کمی از خیالات خود 
هـم کمـک بگیریـم. صداهـای آخر فیلـم و جایی که 
حاج رسـول بـا یـک واکمـن صـدای فرزندان خـود را 

گـوش می کنـد، همـه واقعی هسـتند.« 

 دغدغه های تدوین گر برای 
تدوین فیلم جنگی

ایوبـی دربـاره تدویـن  »تک تیرانـداز« توضیـح داد: 
دفاع مقـدس  آثـار  دسـته  در  فیلـم  ایـن  »اگرچـه 
اسـت، امـا دغدغـه مـا بیـش از این کـه کات هـا در 
پلان های جنگی باشـد، این بود که در صحنه های 
می کننـد،  شـلیک  کـه  زمانـی   گـروه  دو  جنگـی 
مشخص نیست هر تیر در کجا به ثمر می نشیند. 
مـا هدفمـان در تدویـن ایـن بـود که تـا حد ممکن 
مشـخص شـود در هـر صحنـه چـه کسـی کشـته 
فیلـم  این کـه  »ضمـن  داد:  ادامـه  او  می شـود.« 
تـا حـد امـکان کوتـاه شـد و قسـمت هایی کـه لازم 
نبـود، حـدف شـد. یکـی از سـخت ترین بخش هـا 
هـم بـرای تانک هـا و تجهیزات جنگی بـود که مرتب 
کـردن فریم هـا بـرای مـا سـخت بـود. فیلم بـرداری 
هم در روزهای نزدیک به جشـنواره به اتمام رسـید 
و این موضوع کمی سـرعت تدوین را بیشتر کرد.«

 تلاش برای نوآوری در 
فیلم برداری

در ادامـه براتـی، در خصـوص فیلم بـرداری گفـت: 
می کنـم  تشـکر  اصغـری  و  غفـاری  آقـای  از  »مـن 
را بـه عنـوان جوان تریـن شـخص گـروه  کـه مـن 
نـوآوری  یـک  کـردن  وارد  مـن  هـدف  پذیرفتنـد. 
از  جدیدتـری  تصویـر  تـا  بـود  فیلـم  در  تکنیـکال 
روایـت فتـح و جنـگ را ارائـه دهیـم.« او اضافه کرد: 
هالیـوود  سـینمای  تکنیـک  بـه  نمی توانیـم  »مـا 
کـم  چیـزی  کـه  کردیـم  را  تلاشـمان  امـا  برسـیم، 
نگذاریـم. خداراشـکر بـا امکانات پست پروداکشـن 
توانسـتیم کمبـود امکاناتمـان را جبـران کنیـم.« 
»تک تیرانـداز«  ویـژه  جلوه هـای  دربـاره  کریمیـان 
ایـن فیلـم جلوه هـای  گفـت: »حـدود 95 درصـد 
ویـژه اسـت. فکـر می کنـم سـکانس اول فیلـم در 
اتفـاق  تاکنـون  وسـعت  ایـن  بـه  ایـران  سـینمای 
نیفتـاده بـود. مـن هر بار که به تماشـای سـکانس 
اول می نشـینم، لذت می برم. فکر می کنم نسـبت 

بـه کارهـای قبلی ام »تک تیرانداز« کاری متفاوت تر اسـت. حتـی جنگ در خاکریز 
را مـا بـا شـش دوربیـن در حرکـت گرفتیـم و انفجـارات در حرکـت با دکوپـاز آقای 
غفـاری شـکل گرفت. شـکل انفجارها و درگیـری تانک ها متفاوت اجرا شـده اند 

و ایـن نـوآوری اسـت کـه از آن صحبـت می کنیـم.«

 انتخاب کامبیز دیرباز برای بازی در نقش شهید زرین
غفـاری بـا ایـن توضیـح کـه هـر فیلمنامـه ای بـا سـلیقه کارگـردان بازنویسـی 
می شـود، افـزود: »در ایـن فراینـد تغییراتـی جزئـی اتفاق می افتـد. ما به بخش 
بسـیاری از واقعیـت وفـادار بودیـم.« او درباره انتخاب کامبیز دیربـاز برای نقش 
عبدالرسـول زریـن توضیـح داد: »کامبیـز دیربـاز به لحاظ چهره بسـیار شـبیه به 
شـهید زریـن بودنـد و شـاهد تلاش هایـش بـرای ایـن اثـر بـودم. در کسـوت یک 

تیرانـداز قابـل قـرار گرفتن کاری بسـیار سـخت اسـت.« 

 دیرباز: این دومین نقش واقعی من بود
دیربـاز دربـاره ایفـای ایـن نقـش گفت: »اول باید از کسـانی تشـکر کنم کـه چراغ 
جشـنواره را روشـن نگـه داشـتند و اجـازه ندادنـد ترمـز قطـار سـینمای ایـران 
کشـیده شـود.« او ادامه داد: »بابت این که چنین نقشـی به من رسـید و آن را 
بازی کردم، بسیار خوشحال هستم. در این 20 سالی که من کار بازیگری انجام 
می دهـم، ایـن دومیـن نقـش واقعـی مـن بـود.« ایـن بازیگـر دربـاره ایـن فیلـم 
گفت: »به این نتیجه رسیدیم که ما نباید نعل به نعل وقایع را بازسازی کنیم، 
بلکه ما تفکر این شـهید بزرگوار را زنده کردیم و خوشـحالم که روح این عزیز را 
بر شانه دارم.« دیرباز درباره لهجه اش در فیلم توضیح داد: »عبدالرسول زرین 
در گچسـاران بـه دنیـا آمـده و بعـد از فـوت مـادر و پـدرش همـراه بـا دایـی خود 
بـه اصفهـان مـی رود و 30 و انـدی سـال در آن جـا زندگـی می کنـد. چنـد دیالوگ 
از عبدالرسـول زریـن موجـود اسـت که مجمـوع آن ها به 10 دقیقه نمی رسـد و 
منبـع خیلـی خوبـی برای مـا نبود. با توجه به این مسـائل لهجـه مرجع را لهجه 
پسرشـان قـرار داده ایـم.« بازیگر فیلم »تک تیرانداز« افزود: »منبع زیـادی از این 
شـهید بـرای مـن وجـود نداشـت و تنهـا صوت هـای کمـی در اختیـارم بود. پسـر 

شـهید بـرای درآمـدن این شـخصیت کمک بسـیاری به مـن کرد.«

 مشکلات تهیه کننده در تامین امکانات فیلم
اصغـری در پاسـخ بـه سـوالی مبنـی بـر بودجـه سـاخت فیلـم گفـت: »گـروه مـا 
100 نفـره بـود و گاهـی بـا هنـروران بیشـتر هـم می شـد. بودجـه فیلم حـدود 10 
میلیـارد تومـان شـد کـه بـه اعتقـاد مـن در شـرایط فعلـی بودجـه زیـادی بـرای 
ایـن نـوع فیلـم نیسـت. شـاید توقـع زیادی باشـد، امـا توقـع کمـک از ارگان ها و 
مدیـران را دارم، چراکـه در ایـن زمینـه وظیفه دارند.« تهیه کننـده »تک تیرانداز« 
افـزود: »قهرمـان فیلـم ما اصفهانـی بود و خیلی تـلاش کردیم کـه از ارگان های 
اصفهانـی بـرای سـاخت ایـن فیلـم کمـک بگیریـم، امـا موفـق نشـدیم و مـن 
می گویـم ایـن مسـئولان لیاقـت همـکاری بـا ایـن فیلـم را نداشـتند.« اصغـری 
دربـاره دسترسـی بـه شـهرک دفـاع مقـدس گفـت: »ایـن فیلـم محصـول خـود 
بنیاد روایت فتح اسـت، اما دو لوکیشـن اصلی یعنی قرارگاه ایرانیان و عراقیان 
از سـوی گروه طراح صحنه فیلم در شـهرک دفاع مقدس سـاخته شد. مشکل 

عمـده مـا در ایـن شـهرک، قدیمـی بـودن امکانات اسـت.«
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جزئیات رعایت پروتکل های بهداشتی 
در جشنواره فیلم فجر

ویروسی که مهمان ناخوانده شد

بـرای  کـه  بهداشـتی  پروتکل هـای  شـدن  رعایـت 
مقابله با ویروس کرونا طراحی شده، از مهم  ترین 
حساسـیت های جشنواره فیلم فجر امسال است 
کـه مـورد توجـه تمـام برگزارکننـدگان جشـنواره، 
مسـئولان نظـام پزشـکی کشـور و اصحـاب رسـانه 
اسـت؛ نکتـه ای کـه همـه بـر آن تاکیـد دارنـد و در 
تلاش هسـتند تا با رعایت آن جشـنواره سـی ونهم 

فیلـم فجـر را بـه سـلامت برگـزار کنند. 

 موارد پروتکل بهداشتی در 
جشنواره فیلم فجر

سـینما  سـالن  در  پروتکل هـا  ایـن  این کـه  بـرای 
رعایـت شـود و مخاطبـان در خطـر ویـروس کرونـا 
قـرار نگیرنـد، ماسـک بایـد در تمـام طول تماشـای 
فیلـم همراه مخاطبان باشـد، هم چنین اسـتفاده 
از تنقـلات مجـاز نیسـت و فاصلـه دو در میـان در 
صندلی هـای همـه سـینماها هـم الزامـی اسـت. از 
طرفـی صندلی هـای بیـش از ظرفیـت 30 درصـد از 
سـالن خـارج شـده اند و امـکان اسـتفاده از سـالن 
بیـش از 30 درصـد ظرفیـت وجـود نـدارد. فضـای 
سـینماها ضدعفونـی شـده اند و بیـن هر سـانس 
باز هم فضای سـالن سینما ضدعفونی می شود. 
در هنـگام ورود افـراد به سـالن سـینما تب سـنجی 
تمامـی  در  پروتکل هـا  ایـن  می گیـرد.  انجـام 
سـینماهای جشـنواره از نخسـتین روز برپایـی این 

رویـداد سـینمایی در حـال اجـرا شـدن اسـت.

 تایید نمایندگان دانشگاه علوم 
پزشکی

در دومیـن روز برگـزاری جشـنواره فیلـم فجـر، دو 
بازرس و نماینده دانشگاه علوم پزشکی در محل 
برگـزاری جشـنواره فیلم فجر، سـالن همایش های 
برج میلاد حاضر شدند تا از روند برگزاری جشنواره 

بازدید کنند. این دو نماینده که بر چگونگی اعمال شـیوه نامه های بهداشـتی 
شـیوه  نامه های  رعایـت  داشـتند،  نظـارت  جشـنواره  در  پروتکل هـا  اجـرای  و 

بهداشـتی را تاییـد کردند. 

 تاکید دبیر جشنواره بر رعایت پروتکل های بهداشتی
سـیدمحمدمهدی طباطبایی نـژاد، دبیـر سـی ونهمین جشـنواره فیلـم فجـر، 
بارهـا بـر رعایـت شـیوه نامه های بهداشـتی تاکیـد کـرده اسـت. او در یـک برنامه 
تلویزیونـی گفـت: »مـا تـلاش کردیـم حداکثـر رعایـت پروتکل هـا اتفـاق بیفتـد. 
چـه در پردیـس ملـت، بـرج میـلاد و سـینماهای مردمـی شـهر تهـران مـوارد 
لازم رعایـت شـده اسـت. در اکثـر سـینما ها تب سـنجی انجـام می شـود، بـه 
عـلاوه تب سـنج های اهدایـی بـه تمـام سـینماها فرسـتاده شـده اسـت و تمام 
سـینماها از تب سـنج های اهدایی جشـنواره اسـتفاده می کنند. هیچ نگرانی از 
بابـت رعایـت پروتکل هـا در هیـچ کدام از سـینماها وجود نـدارد و این اطمینان 
را می دهـم کـه همـه مـوارد را رعایـت کنیـم.« حتـی فـروش بلیـت فیلم هـای 
جشـنواره هـم امسـال بـه شـکل اینترنتـی انجـام شـد تـا هیـچ تجمعـی اتفـاق 
نیفتـد. او گفـت: »سـینماهای مردمـی فـروش گیشـه ندارنـد و تمـام فـروش 
از طریـق سـامانه های اینترنتـی انجـام می شـود. پـس هیـچ تجمعـی در لابـی 
)سـالن انتظـار( سـینماها نداریـم و مـوارد بهداشـتی ماننـد رعایـت سـقف 30 
درصـد ظرفیـت سـالن رعایت می شـود. سـایت های بلیت فروشـی تا سـقف 30 
درصـد ظرفیـت سـالن ها فـروش دارنـد و بیـش از آن سـایت قفـل می شـود و 
امـکان خریـد نـدارد. مـا موارد بهداشـتی را مدام به ناظران متذکر می شـویم.«

 اخطار به مدیران سینماها
بـر  به شـدت  هـم  جشـنواره،  سـینماهای  امـور  مسـئول  فرجـی،  محمدرضـا 
سـینماهای مردمی نظارت دارد و تلاش می کند پروتکل ها در تمام سـینماها 
رعایت شوند. او در این باره گفت: »در روز نخست جشنواره توسط نمایندگان 
مـا در سـینماها یـک مـورد تخلـف گـزارش شـد. بـه همیـن خاطـر بـه شـکل 
مکتـوب بـه مدیـر سـینما اخطـار دادیـم.« حتـی فرجـی بـه برخـی از سـینماها 
کـه بـدون توجـه به شـیوه نامه های بهداشـتی اقدام به فـروش مـواد خوراکی 
کرده بودند، اخطار کتبی داده بود که باعث شـد به سـرعت این اقدام متوقف 
شـود. به گفته مسـئول امور سـینماها، از طرف سـتاد برگزاری جشـنواره فیلم 
فجـر مـواد ضدعفونـی در اختیار تمام سـینماها قـرار گرفته اسـت تا مخاطبان 

جشـنواره از آن به درسـتی اسـتفاده کننـد. 
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قصه ای که در پایان دهه 50 روایت می شود

دوست دارم در بازیگری ریسک کنم

روایتی از یک دزدی عجیب

آن چه بر تولید فیلم سینمایی »مصلحت« گذشت

گفت و گو با نوید پورفرج، بازیگر فیلم »زالاوا«

فرید حاجی، کارگردان فیلم کوتاه»گوشت تلخ«

نخواستم یک فیلم معمولی بسازم
گفت و گو با ارسلان امیری، کارگردان فیلم »زالاوا«

فیلم سینمایی باید پرطمطراق و باشکوه باشد
گفت وگو با حسین دارابی، کارگردان فیلم »مصلحت«
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»زالاوا« نخسـتین فیلم سـینمایی ارسـلان امیری در مقام کارگردان اسـت که ابتدا پروانه سـاخت ویدیویی آن حدود سـال 
92، 93 صـادر و سـپس بـرای دریافـت پروانـه سـاخت سـینمایی آن اقـدام شـد. تلاش برای جذب سـرمایه سـاخت »زالاوا« 

منجـر بـه تمدیـد چند باره پروانه سـاخت این فیلم سـینمایی شـد که آخریـن تاریخ تمدید آن بـه سـال 98 بازمی گردد.
بـا صـدور پروانـه سـاخت، پیش تولیـد فیلـم سـینمایی »زالاوا« از تیرمـاه سـال 99 آغـاز و پـس از گذشـت حـدود دو مـاه و 
مهیـا شـدن شـرایط، در نخسـتین روزهـای پاییـز فیلم بـرداری ایـن فیلم سـینمایی در کردسـتان و هم چنین در حوالی شـهر 

تویسـرکان آغـاز شـد و بـا گذشـت 50 جلسـه کار، فیلم بـرداری ایـن پـروژه بـه پایـان رسـید.
فیلم بـرداری ایـن فیلـم سـینمایی در شـرایطی کـه سـنندج و شـهرهای اطـراف آن در وضعیـت سـفید از نظـر شـیوع کرونـا 
قـرار داشـتند، بـا اجـرای کامـل پروتکل هـای سـخت گیرانه آغـاز شـد و پیـش از بحرانـی شـدن وضعیـت شـیوع ایـن ویـروس 

منحـوس، در اواخـر آبان مـاه 99 بـه پایـان رسـید.
بـا پایـان فیلم بـرداری، مرحلـه پست پروداکشـن فیلـم سـینمایی »زالاوا« در آذرمـاه امسـال آغاز شـد و با پایان نسـخه  اولیه  
تدویـن ایـن فیلـم، نسـخه  نهایـی پـس از طـی آخریـن مراحـل صداگـذاری، اصـلاح رنـگ، سـاخت موسـیقی و انجـام کارهای 

ویـژوال افکـت آماده شـد.
داستان »زالاوا« برگرفته از ماجرایی است که سال ها پیش در روستا و پاسگاه منطقه  دره سفید و زالاوا به وقوع پیوسته 

است. 

ونایی تولید ســخت فیلم در سال کر

نگاهــی به مراحل تولید فیلم ســینمایی »زالاوا«
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 شـما بـا وجـود فراگیـــــــــری دوره کارگردانـی، 
تدویــــــــــن،  بـا  را  خـود  سـینمایی  فعالیـت  امـا 
کردیـد.  آغـاز  فیلمنامه نویسـی  و  مستندسـازی 
چه شـد که پس از چندیـــــــــــــن سـال تصمیم به 
تجربه کارگردانی و سـاخت اولین فیلم سـینمایی 

خـود گرفتیـد؟

مـن در انجمـن سـینمای جوانان ایـران دوره فیلم سـازی را گذرانـدم و در ابتدا 
بـه فیلم سـازی تمایـل داشـتم، امـا پاسـخ دادن بـه ایـن پرسـش کـه چـرا طـی 
ایـن سـال ها فعالیت هـای دیگـری را در حـوزه سـینما تجربـه نکـردم، بسـیار 
دشـوار اسـت. فکـر می کنـم ایـن موضـوع بیشـتر بـه کاراکتـر و شـخصیت مـن 
بازمی گردد که همواره کار تیمی را دوسـت داشـتم و در اوایل فعالیتم شـرایط 
آن طـور نبـود کـه بتوانم مسـئولیت سـاخت یک فیلـم را به عهده بگیرم. شـاید 

ارســلان امیــری را بیشــتر بــه واســطه فیلمنامه هایــی کــه بــه نــگارش درآورده اســت، می شناســیم. او کــه کار حرفــه ای خــود را بــا 
مستندســازی و تدویــن آغــاز کــرده اســت، پــس از کســب تجربیاتــی در حــوزه ســینما، نخســتین فیلــم ســینمایی خــود را بــا نــام »زالاوا« 

ــا ســاخته شــود. مقابــل دوربیــن بــرده اســت؛ فیلمــی کــه امیــری هفــت ســال روی طــرح آن کار و پافشــاری کــرد ت
امیــری بــرای ســاخت ایــن فیلــم بــه زادگاهــش ســنندج ســفر کــرد تــا راوی قصــه ای تــازه و کمتــر شنیده شــده بــرای مخاطبــان ســینمای 

ایــران باشــد؛ قصــه ای کــه بــه ماجرایــی واقعــی کــه ســال ها پیــش در روســتایی در دره ســفید و زالاوا بــه وقــوع پیوســته، می پــردازد.
ایــن کارگــردان در گفت و گــو بــا نشــریه روزانــه ســی ونهمین دوره جشــنواره فیلــم فجــر، از تجربــه لذت بخــش چالش هــای ســاخت ایــن 

فیلــم ســینمایی می گویــد.

نخواستم یک فیلم معمولی بسازم
گفت و گو با ارسلان امیری، کارگردان فیلم »زالاوا«

محمدمهدی درستی 
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هـم زیـادی کمال گـرا بـودم کـه بخواهـم یـک فیلم 
بسـیار خـوب بسـازم. بـه همیـن دلیـل بـا پروژه هـا 
بـه عنـوان فیلمنامه نویـس و تدوین گـر همـکاری 
همـواره  دانشـگاه  در  این کـه  ضمـن  می کـردم. 
بـه مـا می گفتنـد در کنـار کارگردانـی تخصصـی یاد 
بگیریـد تـا بتوانیـد امـرار معـاش کنیـد. کارگردانان 
معمـولا تا زمانی که تثبیت شـوند، شـکم گرسـنه 

زمیـن می گذارنـد. 
شـاید ایـن مسـائل همـه دلایلی باشـد کـه من به 
واسـطه آن ها سـال ها به عنوان فیلمنامه نویس 
و تدوین گـر فعالیـت کـردم. امـا نـه بـه ایـن معنـا 
کـه دیگـر فیلمنامه نویـس نیسـتم، بـه نظـرم ایـن 
سـه  و  ندارنـد  هـم  بـا  تفاوتـی  چنـدان  حوزه هـا 
تدویـن  و  فیلمنامه نویسـی  کارگردانـی،  مقولـه 
هسـتم،  فعالیـت  مشـغول  آن هـا  در  مـن  کـه 
فیلم سـازی محسـوب می شـوند که نوعی خلق و 
آفرینـش در آن هـا وجـود دارد. البتـه ایـن حوزه هـا 
تفاوت هـای جزئـی هـم دارنـد کـه بـه مهارت هـا و 
کـه در هـر دوره ای  بازمی گـردد  آدم  توانایی هـای 
بـه یک شـکل اسـت و احتمالا رشـد مـن در زندگی 
سـالگی  سـن 40  در  تـا  شـد  منجـر  نقطـه ای  بـه 

مسـئولیت سـاخت یـک فیلـم بـزرگ را بپذیـرم.

 »زالاوا« نسـبت بـه موضوعـات آثـار سـینمای 
انتخـاب  اسـت.  بکـر  و  نـو  سـوژه ای  دارای  ایـران، 
فیلـم  اولیـن  سـاخت  بـرای  سـوژه ای  چنیـن 
چـرا  باشـد.  بزرگـی  ریسـک  می توانـد  سـینمایی 

زدیـد؟ انتخابـی  چنیـن  بـه  دسـت 
سـینمای  انجمـن  در  کـه  دوره  همـان  از  مـن 
جوانـان ایـران حضـور داشـتم، هیچ وقت دوسـت 
و  ایده هـا  بسـازم.  معمولـی  فیلـم  یـک  نداشـتم 
طرح هـای ناتمام بسـیاری در ذهنم وجود داشـت 
پافشـاری  و  کار  طـرح  ایـن  روی  سـال  هفـت  و 
و  ریسـک پذیر  شـود.  سـاخته  »زالاوا«  تـا  کـردم 
همـواره  مـن  بـرای  فیلـم  بـودن  چالش برانگیـز 
کـه  بسـازم  فیلمـی  دارم  دوسـت  اسـت.  جالـب 
شـبیه خـودم و باورهایـم باشـد، نـه آن کـه از اثـری 
کـه دیگـران سـاخته اند، پیروی کنم یـا الهام بگیرم.

 »زالاوا« پـروژه بسـیار پرریسـکی بـود، امـا مطمئن 
بـودم کـه ایـن چالـش را دوسـت خواهم داشـت.

در  مرسـوم  شـهری  فضـای  از  فیلـم  ایـن  در   
سـینمای ایـران فاصلـه گرفتیـد و پروسـه تولیـد 

کردیـد. تجربـه  هـم  را  سـختی 
بلـه، مـن تجربـه کار در بیـش از 15 تلـه فیلـم، فیلـم سـینمایی و فیلـم مسـتند 
را دارم کـه نقـش مهمـی را هـم از صفـر تـا صـد ایـن پروژه هـا ایفـا کـردم و بـه 
همیـن دلیـل در فیلـم اولـی کـه کارگردانـی کـردم، چنـدان دشـواری پیچیـد ای 
نداشـتم. کار بسـیار سـخت بـود، امـا گـروه درجه یکـی کنارم بـود که فیلمنامه 
را دوسـت داشـتند و بـرای سـاخت یـک فیلـم خوب پرانگیـزه بودنـد. به همین 
دلیـل کار مـن بـه عنـوان کارگـردان بسـیار راحـت شـد. از تهیه کننـده کـه پـای 
تمامـی چالش هـا، ایده هـای بداهـه مـن سـر صحنـه و ریسـک ها ایسـتاد و بـه 
مـن اعتمـاد کـرد تـا طـراح صحنـه و لبـاس، مدیـر هنـری، گریمـور خـلاق و همه 
عوامـل فیلـم از بهترین هـای حـوزه خـود بودنـد و همکاری بـا آن هـا کار را برای 

مـن بسـیار آسـان کرد.

 برای ساخت این فیلم هم به زادگاه خود رفتید...
معمـولا تیم هـای فوتبـال در زمیـن خـود بهتـر بـازی می کننـد. مـن هـم یـک 
بازی در خانه داشـتم و می توانسـتم از شـور، اشـتیاق و همراهی هم شـهریانم 
مـردم  و  اهـل هنـر و سینمادوسـت هسـتند  بسـیار  کردهـا  کنـم.  اسـتفاده 
کردسـتان در هـر سـنی سـینما، هنـر و موسـیقی را دوسـت دارنـد و کردسـتان 
منطقـه هنردوسـت و هنرپروری اسـت. من تجربه فعالیـت در اقلیم های دیگر 
را هـم دارم، امـا ایـن اشـتیاقی کـه مـردم کردسـتان بـه مشـارکت در سـینما و 
فیلم سـازی دارنـد، سـرمایه ای بـزرگ بـرای سـاخت فیلم هایـی بـا ویژگی هـای 
»زالاوا« اسـت کـه بـه لحـاظ پروداکشـن دشـوار بـه همراهـی مـردم بومـی نیاز 
دارد. مـردم کردسـتان ایـن اشـتیاق و شـوریدگی را در فعالیـت هنـری دارنـد و 
ایـن مسـئله مهم تریـن عاملـی بود که مـن برای سـاخت فیلم روی آن حسـاب 

کـرده بـودم و به خوبـی هـم نتیجـه داد.
دلیـل دیگـر مـن شـخصی اسـت، من کـرد هسـتم و به مقولـه سـینمای اقوام 
اعتقـاد دارم و فکـر می کنـم بـا زبـان ترکی، کردی، عربـی، بلوچی، گیلکی و غیره 
می تـوان در ایـن مملکت فیلم سـاخت و تنـوع و رنگارنگی خوبی به جنبه های 

هنری و مضمونی ایران بخشـید.
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بـدون  کـه  می بینیـم  را  فیلم سـازانی  چنـدی  از  هـر  ایـران  سـینمای  در   
پیشـینه ای سـینمایی در ایـن حـوزه مشـغول بـه کار شـده اند. شـما امـا بـا 
پیشـینه ای سـینمایی بـه حـوزه فیلم سـازی ورود کرده ایـد. از ایـن تجربـه چـه 

برده ایـد؟ بهـره  انـدازه و در چـه زمینه هایـی 
تجربه هایـی کـه در تمـام ایـن سـال ها در کنـار فیلم سـازان دیگـر داشـتم، بـه 
مـن کمـک کـرد تـا بتوانـم اولیـن فیلـم سـینمایی خـودم را بسـازم کـه بسـیار 
چالش برانگیـز و اثـری بین ژانـری بـود کـه نمونـه تجربه شـده آن را پیش تـر در 
سـینمای ایـران نداشـتیم. بـه همیـن دلیـل همه پروسـه تولید فیلـم بر تجربه 

20 سـاله و ریسـک پذیری مـن متکـی بـود. 
بـدون شـک، تمامـی تجربیاتـی کـه بـه عنـوان فیلمنامه نویـس، تدوین گـر، 
مستندسـاز و تهیه کننـده داشـتم، بـه مـن کمـک کـرد تا بتوانـم دشـواری های 

سـاخت »زالاوا« را پیش بینـی و حـل کنـم. 

 فیلمنامـه خـوب و اسـتاندارد مدت هاسـت در سـینمای ایران بـه حلقه ای 
گم شـده بـدل شـده اسـت. با توجـه به این که خود سـابقه فیلمنامه نویسـی 
بـا  انـدازه  تـا چـه  ایـن فیلـم نقـش داشـتید،  نـگارش فیلمنامـه  داریـد و در 

فیلمنامـه کامـل سـر صحنـه حضـور پیـدا کردیـد و بـه آن متعهـد بودیـد؟
در  ناخـودآگاه  بداهـه ای  و  شـد  فیلـم  موضـوع  شـبیه  هـم  »زالاوا«  فراینـد 
جریـان کار شـکل گرفـت. طـی هفـت سـال نسـخه های مختلفـی از فیلمنامـه 
نوشـته شـد و مـن هـم قطعـا بـا فیلمنامـه سـر صحنه حضـور پیـدا کـردم، اما 
دو صحنـه بسـیار مهـم را بـه صـورت بداهـه اجـرا کردیـم. ایـن بداهـه ناشـی از 
این بود که من نسـخه های مختلفی از فیلمنامه های قبلی را نوشـته بودم و 
می توانسـتم بـه خود اعتماد داشـته باشـم تا برخـی کارها را به صـورت بداهه 

انجـام دهم.
مـن معتقـدم تعهد به فیلمنامه بسـیار الزامی اسـت، ولی فرصتی را بـرای بروز 

خلاقیت هـای لحظـه ای در نظر می گیرم.

 ترکیـب بازیگـران ایـن فیلـم متشـکل از بازیگـران جـوان سـینما و بازیگـران 

بومـی اسـت. دربـاره ایـن انتخـاب توضیـح دهیـد، 
چگونـه بـه ایـن ترکیب رسـیدید؟ 

هـر فیلـم سرنوشـت خـودش را دارد و از زمانـی 
کـه فیلمنامـه نوشـته می شـود، تا شـروع پروسـه 
فیلم بـرداری، کارگـردان بـه مسـائل بسـیاری فکـر 
می کنـد و ترکیب هـای مختلفـی از همـه عوامـل 
نه فقـط بازیگـران را در ذهـن خـود می چینـد، امـا 
طـی ایـن فرایند خـود فیلم مشـخص خواهد کرد 

چـه ترکیبـی بـرای آن ایـده ال اسـت. 
و  فیلــم  کلــی  هــدف  بــه  نســبت  اگــر  واقــع  در 
نتیجــه ای کــه بایــد داشــته باشــد، آگاه باشــیم، 
عوامــل فیلــم ناخــودآگاه در خدمــت هــدف و 
شــکل نهایــی فیلــم خواهنــد بــود و مــن فکــر 
رخ  به درســتی  »زالاوا«  در  اتفــاق  ایــن  می کنــم 
داد و چــه عوامــل پشــت صحنــه و چــه عوامــل 
جلــوی دوربیــن بــه صــورت طبیعی همــان افرادی 
ــن  ــدند. م ــذب »زالاوا« می ش ــد ج ــه بای ــد ک بودن
بــه ایــن موضــوع عقیــده دارم و بــه همیــن دلیــل 
چنــدان بــرای حضــور یک بازیگــر در فیلم پافشــاری 
نمی کنــم، چــون احســاس می کنــم اشــتیاق و 
شــوریدگی در بازیگــر  پــس از خوانــدن فیلــم بایــد 
بــه حــدی باشــد کــه بــدون نیاز بــه پافشــاری نقش 

را بپذیــرد.

 تـا چـه اندازه در زمینه اسـتفاده از زبان کردی از 
سـوی بازیگران به چالش خوردید؟

کــرد  هیچ کــدام  فیلــم  ایــن  حرفــه ای  بازیگــران 
نیســتند و بــر زبــان کــردی تســلط ندارنــد. مــن از 
نویــد پورفــرج خواســتم طــی دو مــاه زبــان کــردی 
زبــان  و  ســورانی  دشــوار  بســیار  گویــش  بــا  را 
فارســی را بــا لهجــه کرمانشــاهی تمریــن کنــد، تــا 
اگــر تصمیــم گرفتــم فیلــم را صددرصــد کــردی یــا 

ــند. ــاده باش ــران آم ــازم، بازیگ ــه بس دوزبان
بــود.  دشــوار  بســیار  زبــان  تمریــن  رونــد  ایــن 
هــدی زین العابدیــن و پوریــا رحیمی ســام هــم 
بــه تمریــن زبــان کــردی پرداختنــد و لحــن و زبــان 
بــدن مــردم کردســتان را به خوبــی اجــرا کردنــد و 
همــکاری بــا ایــن ســه بازیگــر مســتعد و مشــتاق 
ایــن  بــود.  مــن  بــرای  جذابــی  بســیار  تجربــه 
ســه بازیگــر ســتاره های نجیــب ســینمای ایــران 
آن هــا خواهیــم  از  آینــده بســیار  و در  هســتند 
ــی ایفــای نقش هــای بســیار  شــنید، چــون توانای

پیچیــده را دارنــد.
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غ نقش مکمل مرد از جشـنواره فجر شـده امسـال با »زالاوا« در جشـنواره حاضر اسـت.  نوید پورفرج که تاکنون دوبار نامزد دریافت سـیمر
او پـس از بـازی در فیلـم سـینمایی »مغزهـای کوچـک زنـگ زده« نشـان داد کـه بـه دنبـال کسـب تجربه هـای تـازه در بازیگـری اسـت و بـه هـر 
پیشـنهادی پاسـخ مثبـت نمی دهـد. ایفـای نقش تنها در دو فیلم سـینمایی دیگر پس از »مغزهـای کوچک زنـگ زده« هم گواهی بر همین 
موضـوع اسـت.پورفرج پـس از بـازی در فیلـم سـینمایی »مغـز اسـتخوان«، در تازه تریـن تجربـه خـود، در نقـش اسـتوار در فیلـم سـینمایی 

»زالاوا« مقابـل دوربیـن رفتـه اسـت کـه بـه گفتـه خـودش تفاوت های عمـده ای با نقش هـای قبلـی او دارد.
حضـور ایـن فیلـم در سـی ونهمین دوره جشـنواره فیلـم فجـر، بهانه ای شـد تـا با او دربـاره این تجربـه متفاوت و مسـیری که در بازیگـری برای 

خـود تعییـن کرده اسـت، بـه گفت و گـو بپردازیم.

دوست دارم در بازیگری ریسک کنم
گفت و گو با نوید پورفرج، بازیگر فیلم »زالاوا«

 »زالاوا« فیلمـی بـا موضوعـی متفـاوت و تـازه 
توجـه  بـا  می آیـد،  شـمار  بـه  ایـران  سـینمای  در 
تجربـه  نخسـتین  در  امیـری  ارسـلان  این کـه  بـه 
چالش برانگیـز  سـوژه ای  سـراغ  خـود  سـینمایی 
رفتـه اسـت، چه شـد کـه تصمیم بـه بـازی در این 

فیلـم گرفتیـد؟
همان طـور که اشـاره کردید، داسـتانی کـه »زالاوا« 
روایـت می کنـد، بـه نظـرم در سـینمای ایران بسـیار 
کـم و نایاب اسـت و این قصه جـذاب اولین عاملی 
بـود کـه مـن را جـذب فیلمنامـه کـرد تـا بـا تمـام 
را بخوانـم. ویژگی هـای کاراکتـری کـه  آن  وجـودم 
بازی کردم هم بسـیار با نقش هایی که در دو فیلم 
و  زنـگ زده«  پیشـین خـودم، »مغزهـای کوچـک 

»مغـز اسـتخوان« بـازی کـردم، متفـاوت بـود.
در »زالاوا« از نظـر موقعیـت جغرافیایـی و زمانـی 

فضـای متفاوت تـری را تجربـه کـردم و اسـتوار در ایـن داسـتان کاراکتـری بسـیار 
خویشـتن دار و ایده آل گراسـت کـه طـرز تفکـر مخصـوص خـود را دارد. تمامـی 

ایـن المان هـا بـا تجربه هـای پیشـین مـن تفـاوت داشـت.
از طـرف دیگـر، تیمـی کـه با آن هـا همکاری کـردم، از جملـه آقای ارسـلان امیری، 
خانـم آیـدا پناهنـده و بقیه دوسـتان بسـیار درجه یک بودنـد و موقعیتی عالی 

را بـرای مـن فراهـم کردند.

 پـس از آن کـه بـا فیلـم سـینمایی »مغزهـای کوچـک زنـگ زده« به شـهرت 
رسـیدید، بسـیار گزیـده  کار کردیـد و »زالاوا« سـومین فیلمـی اسـت کـه در 
آن بـه ایفـای نقـش پرداخته ایـد. دلیـل ایـن تصمیـم چیسـت؟ علاقه منـد به 

کسـب تجربه هایـی متفـاوت و غیرتکـراری هسـتید؟
مـن در انتخـاب نقش هـا سخت پسـند هسـتم و سـعی می کنـم نقشـی را بازی 
کنـم کـه موقعیتـی بـرای خلـق کـردن در آن وجـود داشـته باشـد و مـن را بـه 
چالش بکشد. همواره دوست دارم در فیلمی بازی کنم که وقتی در سینماها 
بـه نمایـش درمی آیـد، مخاطبـان از تماشـای آن لـذت ببرنـد. بیشـتر نقش هـا و 

محمدمهدی درستی 
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فیلم هایـی کـه بـه مـن پیشـنهاد شـد، نـه این کـه 
چنین ویژگی را نداشـته باشـد، اما احسـاس کردم 
تماشـاگر بـا دیـدن سـه فیلـم »مغزهـای کوچـک 
بیشـتر  »زالاوا«  و  اسـتخوان«  »مغـز  زنـگ زده«، 

لـذت خواهـد بـرد. 

نقش هـای  ایــــــــــــــــفای  بـه  خـود  علاقـه  از   
زبـان  بـه  نقـش  ایفـای  گفتیـد.  چالش برانگیـز 
بـا  شـما  بـرای  انـدازه  چـه  تـا  »زالاوا«  در  کـردی 

بـود؟ همـراه  چالـش 
در  کـه  نقشـی  ویژگی هـای  سـخت ترین  از  یکـی 
»زالاوا« ایفـا کـردم، یادگیـری زبـان کـردی سـورانی 
سـورانی  زبـان  چـون  بـود.  کرمانشـاهی  لهجـه  و 
لهجـه نیسـت و زبانـی مخصـوص اسـت و لهجـه 
کرمانشـاهی را هـم خیلـی کـم، دست وپاشکسـته 
هسـتند،  بلـد  مـردم  از  خیلـی  کـه  حـدی  در  و 
یادگیـری  پروسـه  مـا  کنـم.  صحبـت  می توانسـتم 
ایـن زبـان و لهجـه را بـا هـم پیـش بردیـم تـا ببینیـم 
اسـتراتژی فیلـم در نهایت به کدام سـمت مـی رود، 
ولـی ایـن کار بسـیار سـخت بـود. ما از یـک جایی به 
بعـد احسـاس کردیـم دیگـر زبـان را یـاد گرفتیـم و 
می توانیـم به بهترین شـکل دیالـوگ را بیان کنیم، 
بـا آن بـازی کنیـم و بـه آن احسـاس منتقـل کنیـم و 
همـه ایـن مسـائل باعـث شـد تـا سـختی یادگیـری 
بسـیار  اتفاقـی  و  شـود  بـدل  به آسـانی  مـا  بـرای 

لذت بخـش بـرای همـه مـا رقـم خـورد. 

 فیـــــــــلم سینمایی »زالاوا« فضا و ژانــــــــــری 
شـما  پیشـین  فیلـم  دو  بـه  نسـبت  متفـاوت 
داشـت و بـه نظر می رسـد تمایل بـه ایفای نقش 
و  متفـاوت  موضوعـی  و  فضـا  بـا  فیلم هایـی  در 

داریـد. تـازه  تجربه هـای  کسـب 
بلـه، همیشـه دوسـت دارم در ژانرهای مختلف کار 
کنـم، حتـی پیشـنهاد بـازی در یک فیلم کمـدی هم 
داشـته ام، امـا بـرای مـن مهـم اسـت کـه پیشـنهاد 
ایفای نقشـی را بگیرم که به من جای کار بیشـتری 
بدهد. اصلا بدم نمی آید ژانرهای مختلف را تجربه 
کنـم، امـا اگـر کاراکتـر موقعیتـی را که مدنظـر دارم، 
بـه مـن ندهـد، سـعی می کنـم کمـی دسـت نگـه 
ایفـای نقـش  تـا شـاید فرصـت  دارم و صبـر کنـم 

بهتـری را در فیلـم بهتـری بـه دسـت بیـاورم.
در واقـع همـه انتخاب هایـی کـه در حـوزه بازیگـری 
می کنـم، تـا حـدود زیـادی ریسـک اسـت، امـا مـن 

دوسـت دارم بـه ایـن شـکل کار کنـم و خـودم را بـه چالـش بکشـم. 

 ممکـن اسـت مخاطـب بـه ایـن رویکـرد واکنش منفی داشـته باشـد و آن 
را پـس بزند؟

اگـر زمانـی احسـاس کنم این اتفاق برایم افتاده اسـت، باید به خـودم بازگردم و 
ریـکاوری داشـته باشـم تـا بتوانـم دوباره خـودم را پیدا کنم. چون شـاید ضعفی 
در من وجود داشـته که مخاطب چنین تصمیمی گرفته اسـت. فکر می کنم تا 
زمانـی کـه در حرفـه بازیگـری و ایفـای نقش هـای مختلـف ضعف کمتـری وجود 
داشته باشد، مخاطب هم بازیگر را چندان پس نمی زند و اگر چنین اتفاقی رخ 
دهد، احساس می کنم مشکل از خود من است و باید حتما آن را برطرف کنم. 
بـه عنـوان مثـال، »مغزهای کوچک زنگ زده« فیلم بسـیار خشـنی بـود و کاراکتر 
من در این فیلم هم وضعیتش از بقیه شـخصیت ها بسـیار بدتر بود، اما مردم 
نقـش مـن را در ایـن فیلـم بسـیار دوسـت داشـتند. در زمینـه فیلـم »زالاوا« هم 
خوش بختانـه ایـن اتفاق افتاده اسـت و افرادی که فیلم را تماشـا کردند، نقش 

اسـتواری کـه به نوعی قهرمان قصه هم اسـت، برایشـان جـذاب بود. 
شـاید بتوان گفت علت کم کاری من همین مسـئله اسـت. کم کار می کنم، ولی 
سعی می کنم خوب و متفاوت کار کنم. البته این تصمیم هم به نوعی ریسک 

به شـمار می آید، اما من علاقه مند به دنبال کردن چنین رویکردی هسـتم.

 شـما بازیگـر اصلـی اولین فیلم سـینمایی ارسـلان امیری هسـتید. تجربه 
همـکاری بـا او در مقـام کارگردان چطـور بود؟ 

اولیـن وجـه مشـترک مـن و ارسـلان امیـری ایـن اسـت کـه در یـک روز بـه دنیـا 
آمدیـم و هـر دو کـرد هسـتیم، و ایـن ویژگی هـا مـا را بـه هـم بسـیار نزدیـک کـرد. 
غ از ایـن مسـائل ارسـلان امیـری بی نهایت کارگـردان و نویسـنده خوبی  امـا فـار
از  را  انـرژی ای  بـود. مـن همیشـه چنیـن  پرانـرژی  اسـت و سـر صحنـه بسـیار 
کارگـردان می خواهـم کـه مشـتاق و پی گیـر کار باشـد. مـا به همـراه خانم هدی 
زین العابدیـن و آقـای پوریـا رحیمی سـام به همراه یکـی دو تـن از عوامل بدون 
خسـتگی در طول شـبانه روز زبان کردی تمرین کردیم. انرژی بسـیار خوبی سـر 
صحنه وجود داشـت که همه دوسـت داشـتیم پروژه را به سـرانجام برسانیم و 

ایـن چهـار، پنـج مـاه بـرای مـا مثـل بـرق و باد گذشـت.
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فیلــم ســینمایی »مصلحــت« کــه محصــول مشــترک ســینمایی حــوزه هنــری و ســازمان هنــری رســانه ای اوج بــه حســاب 
می آیــد، نخســتین تجربــه کارگردانــی ســینمایی حســین دارابــی اســت که پیــش از ایــن تجربــه کارگردانی فیلم هــای کوتاهی 

ماننــد »علمــک«، »دایــو«، »مادربــزرگ«، »ســفره« و… را داشــته اســت.
پیش تولیــد فیلــم ســینمایی »مصلحــت« در بهمن مــاه ســال 98 آغــاز و در همیــن حین اقدامــات لازم بــرای دریافــت پروانه 
ســاخت و هم چنیــن مجوزهــای لازم انجــام شــد. بــا شــیوع پاندمــی کرونــا در کشــور و بــه دلیــل مشــکلات ناشــی از شــیوع 
ایــن ویــروس، پیش تولیــد ایــن فیلــم ســینمایی متوقف شــد و پس از گذشــت دو مــاه و بهبود نســبی شــرایط در خردادماه 

ســال 99، دوبــاره از ســر گرفتــه شــد و بــه مــدت یــک مــاه و نیــم ادامــه پیــدا کــرد.
بــا بــه پایــان رســیدن مراحــل پیش تولیــد و فراهــم شــدن مقدمــات لازم، نوبــت بــه آغــاز پروســه فیلم بــرداری رســید و فیلــم 
ســینمایی »مصلحــت« پــس از تکمیــل عوامــل و بــر اســاس داســتانی از ســال های ابتدایــی پیــروزی انقــلاب اســلامی بــا 
رعایــت مــوارد بهداشــتی پــس از گذشــت دو مــاه در تهــران جلــوی دوربیــن رفــت. بــا توجــه بــه این کــه قصــه فیلــم در پایــان 
دهــه 50 روایــت می شــود، خوش بختانــه موفــق شــدیم لوکیشــن های متناســب بــا شــرایط آن ســال ها را برای فیلم بــرداری 

در تهــران پیــدا کنیــم و مجبــور بــه ســفر بــرای ایــن امــر نشــویم.
درنهایــت بــا پایــان فیلم بــرداری، مراحــل فنــی فیلــم ســینمایی »مصلحــت« پی گیــری و فیلــم بــرای حضــور در ســی ونهمین 

دوره جشــنواره فیلــم فجــر آمــاده شــد.

وایت می شــود قصه ای که در پایان دهه 50 ر

آن چه بر تولید فیلم ســینمایی »مصلحت« گذشــت

محمدرضا شفاه
تهیه کننــده »مصلحت«
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ــا فیلــم »مصلحــت« در ایــن دوره از جشــنواره حضــور پیــدا کــرده اســت. او ســابقه  ــی اســت کــه ب ــم اول ــان فیل  حســین دارابــی از کارگردان
ســاخت فیلم هــای کوتــاه بســیاری دارد و حتــی جوایــزی هــم از جشــنواره های مختلــف داخلــی و خارجــی در کارنامــه هنــری اش دارد. دارابــی 
تــا مدت هــا مدیــر گــروه هنــری »کات« در حــوزه هنــری بــود کــه بــه عنــوان بــازوی تخصصــی باشــگاه فیلــم ســوره در حوزه شناســایی و کشــف 
اســتعدادهای جــوان در حــوزه فیلم ســازی عمــل می کــرد و حــالا خــودش بعــد از تجربیــات مختلــف، بــا گروهــی جــوان اولیــن فیلمــش را بــا 
فضــای پلیســی جنایــی جلــوی دوربیــن بــرده اســت. او از این کــه بــا اولیــن فیلمــش در بخــش اصلــی جشــنواره حضور دارد، خوشــحال اســت 

و ایــن را اتفــاق خوبــی می دانــد.

فیلم سینمایی باید پرطمطراق و 
با شکوه باشد

گفت وگو با حسین دارابی، کارگردان فیلم »مصلحت«

زهرا نجفی

فیلـم  اولیـن  سـاخت  بـرای  کـه  شـد  چطـور   
آمدیـد؟ سـوژه  ایـن  سـراغ  بـه  بلندتـان 

طرح هـای اولیـه ای بـه دسـتم رسـیده بـود کـه از 
بیـن آن هـا، این طـرح را انتخاب کـردم. اولین نکته 
برایـم ایـن بـود که جـذاب باشـد. از طـرف دیگر، به 
نظـرم ایـن طـرح بسـیار بـه روز بـود و دغدغـه ای از 
را مطـرح می کـرد. وقتـی متوجـه  امـروز جامعـه 
شـدم ایـن طـرح هـم برایـم جـذاب اسـت و هـم بـا 

آن ارتبـاط برقـرار می کنـم، آن را بـرای سـاخت اولیـن فیلـم بلندم انتخـاب کردم.

 ایـن طرح هایـی کـه گفتیـد می خواندیـد، از چـه طریقی به شـما پیشـنهاد 
می شـد؟ سـازمان اوج ایـن طرح هـا را در اختیـار شـما می گذاشـت؟

نـه، مـا کار را از حـوزه هنـری شـروع کردیـم. ایـن طرح هـا را هیـچ سـازمانی بـه 
مـا نـداده بـود. طرح هایـی بـود کـه از دوسـتانم می گرفتـم. مـا بـه دنبـال ایـن 
نبودیـم کـه طـرح از کسـی بگیریـم، می خواسـتیم کار کنیـم و وقتـی طـرح را در 

اختیارشـان قـرار دادیـم، آن هـا خوششـان آمـد.
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 آیا داستان فیلم برگرفته از یک اتفاق واقعی است، یا تخیلی است؟
نه، این داسـتان برداشـتی از واقعیت نیسـت. تمام قصه تخیلی اسـت. درباره 
رئیـس کل دادسـتانی در دهـه 50 ایـران اسـت کـه بایـد تصمیـم بزرگـی دربـاره 

فرزنـدش بگیرد.

 در همـه مراحـل فیلمنامه نویسـی تنهـا بودیـد؟ مهم تریـن چالـش شـما 
در نـگارش فیلمنامـه چـه بـود؟ چـه تمهیداتـی در فیلمنامه بـه کار بردید که 

فیلم شـعاری نشـود؟
نـه، اتفاقـا فیلمنامـه را گروهـی نوشـتیم، بـه همـراه دوسـتانی کـه از سـال ها 
قبـل می شـناختم. بعـد از آن هـم بازنویسـی های متعـددی انجـام دادیـم تـا 
بالاخـره بـه ایـن نقطـه رسـیدیم. احمـد حیدریـان و احسـان ثقفـی، دوسـتان 
خوبـم در باشـگاه فیلـم سـوره بودنـد کـه بـه مـن در نـگارش فیلمنامـه کمـک 
کردنـد. سـخت ترین بخـش فیملنامه  نویسـی بـه نظـر مـن آن قسـمتی اسـت 
که باید فیلمنامه را کوتاه کنید. چون نسـخه اولیه فیلمنامه 150 صفحه بود 
و مـا هـر آن چـه را بـه ذهنمـان می آمد، نوشـته بودیم. امـا از آن مرحله به بعد 
بایـد فیلمنامـه تولیـدی می شـد. بودجـه ما محدود بـود و فیلممـان تاریخی. 
پـس بایـد در زمـان کمتـری بـا ایـن بودجـه فیلم بـرداری می کردیـم، بنابرایـن 
مجبـور شـدیم کـه آن را کوتـاه کنیـم. این مهم تریـن چالش فیلمنامه مـا بود. 
همـه تلاشـمان را کردیـم کـه فیلـم شـعاری نباشـد. بـه نظـر مـن هر فیلمـی در 
قالـب قصـه و درام، حرفـی مـی زد. اگـر فیلـم خوش سـاخت باشـد، قصه خوب 
باشـد و قهرمان و شـخصیت هایش درسـت چیده شـده باشند، فیلم شعاری 
نمی شـود. مـا هـم سـعی کردیـم فیلـم خوبـی بسـازیم. حتمـا اشـکالاتی دارد، 

ولـی مـا همـه تلاشـمان را کرده ایـم.

 مهم ترین ویژگی ای که می خواستید در فیلم اولتان باشد، چه بود؟
فیلم سـینمایی باید پرطمطراق و باشـکوه باشـد. چه از نظر فرم و قاب بندی 
و فیلم بـرداری و طراحـی صحنـه و رنـگ و لعـاب و... چـه از نظـر درام و کشـش 

قصـه. من دوسـت داشـتم اولین فیلمـم جذاب و 
ملتهـب باشـد و مخاطـب را با خـودش درگیر کند. 
مـا سـعی کردیـم فیلم پلیسـی هیجانـی و ملتهبی 
بسـازیم کـه حـرف بـه روزی داشـته باشـد. بالاخـره 
ایـن روزهـا بحـث عدالت خواهـی، بین مـردم بحث 
داغـی اسـت و همـه دربـاره اش صحبـت می کنند.

فیلمـی  روزی  داریـد  آرزو  بودیـد  گفتـه  بـار  یـک  
بسـازید.  داد  سـیف الله  »بازمانـده«  بـه  شـبیه 
بـه  چقـدر  »مصلحـت«  فیلـم  بـا  می کنیـد  فکـر 

شـدید؟ نزدیـک  آرزویتـان 
این آرزو را هنوز هم دارم که روزی فیلمی شبیه به 

»بازمانده« بسازم. ولی هنوز مانده است.

 امسـال بـه دلیـل شـرایطی که کرونا بـه وجود 
آورد، بخـش نـگاه نـو حـذف شـد و شـما در کنـار 
رقابـت  ایـران  سـینمای  باسـابقه  کارگردانـان 
می کنیـد. نظرتـان در این بـاره چیسـت؟ آیـا شـما 

هـم اسـترس فیلـم اولی هـا را داریـد؟
بـرای  لطـف خـدا  بـه  اتفـاق خوبـی  نظـر مـن  بـه 
بـه  را  مـا  شـرایط  و  اسـت  افتـاده  فیلـم  عوامـل 
سـمتی بـرده کـه در بخـش اصلـی رقابـت کنیـم. 
احسـاس بسـیار خوبـی اسـت. چـون فیلـم مـا در 
باسـابقه تر  کارگردانـان  و  قوی تـر  فیلم هـای  کنـار 
محک زده می شـود. قطعا من هم استرس دارم، 
چـون کلـی کارگـردان پرطمطراق تـر و معروف تر در 
ایـن رقابـت حضور دارنـد. اما می دانـم که ما همه 
تلاشـمان را کرده ایـم، پـس خیالـم راحـت اسـت. 
در فیلـم »مصلحـت« کمتـر بازیگـران چهـره داریـم 
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و بیشـتر بازیگرانمـان از بازیگـران تئاتر هسـتند که 
بسیار هم پرانگیزه بودند و مطمئن هستم خیلی 
می درخشـند. درکل تجربه سـاخت این فیلم برای 
مـن تجربه شـیرینی بـود. گـروه حرفه ای داشـتم و 

از سـاخت آن راضـی هسـتم.

  اتفاقـا می خواسـتم دربـاره انتخـاب بازیگـران 
فیلـم از شـما بپرسـم. چطـور شـد کـه از بازیگران 

کمتـر چهـره اسـتفاده کردید؟
فرهـاد قائمیـان و نازنین فراهانـی بازیگران خوبی 
محدودیت هـای  اولـی  فیلم سـاز  ولـی  هسـتند. 
خـودش را دارد. بودجـه ای کـه بـرای سـاخت فیلم 
داشـتیم، به ما اجازه نمی داد به سـراغ سـتارگانی 
برویـم که دسـتمزدهای خیلی بالایـی دارند. چون 
بایـد بیشـتر هزینه سـاخت فیلـم را بـه آن بازیگران 
ضعیـف  فیلـم  تولیـد  شـکل  بدیـن  و  می دادیـم 
می شـد. بنابراین انتخاب کردیم که از حضور چند 
بازیگـر خوب و شناخته شـده مثل فرهاد قائمیان 
مهـدی  و  رهبانـی   وحیـد  و  فراهانـی  نازنیـن  و 
حسـینی نیا اسـتفاده کنیـم و بقیـه بازیگـران را از 

بیـن بازیگـران خـوب تئاتـر انتخـاب کردیـم.

  فرهـاد قائمیـان پیش  از ایـن بارها در فیلم ها 
شـده  حاضـر  جنایی-پلیسـی  سـریال های  و 
بـود. بـه نظرتـان حضـور او در فیلـم شـما تکـرار 

نبـود؟ قبلـی اش  نقش هـای 
نـه، بـه نظـرم کارگـردان بایـد بتوانـد از بازیگـر بـازی 
متفاوت بگیرد. من این چالش را دوسـت داشـتم 
کـه از بازیگـران فیلمـم نقـش متفاوتـی بگیـرم و 
بازی هایشـان را بشـکنم. البتـه کـه آقـای قائمیـان 
بسـیار باتجربـه و پرانگیـزه بودنـد و بـرای رسـیدن 
بـه یـک بـازی متفـاوت خیلـی به مـن کمـک کردند. 

تجربـه خوبـی بود.

  سـازمان اوج بـر انتخـاب بازیگـران هم نظارت 

داشت؟
همان طـور کـه گفتـم، مـا فیلـم را از حـوزه هنـری شـروع کردیـم و سـازمان اوج 

بعـدا بـه فیلـم اضافه شـد.

آیـا در    فضـای فیلم هـای کوتـاه قبلی تـان اعتقـادی و ایدئولوژیـک بـود. 
فیلـم »مصلحـت« بـا توجـه بـه ژانر جنایی- پلیسـی کـه دارد، باز هـم آن فضا 

را دنبـال می کنیـد؟
بـه قـول ابراهیـم حاتمی کیـا کـه شـاگردی اش را کـرده ام، کارگـردان در فیلـم 
عریـان می شـود. یعنـی به شـدت روحـش را در فیلـم می بینیـم. مـن ادعایـی 
نـدارم. امـا هـر آن چـه در درونـم هسـت، قطعـا در ایـن فیلـم ظهـور پیـدا کـرده 

اسـت.

  حـالا کـه اولیـن فیلـم بلندتـان را کارگردانـی کردیـد و از فضای فیلـم کوتاه 
فاصلـه گرفتیـد. بـه نظرتان سـاخت فیلم بلند چه تفاوت هایـی با فیلم کوتاه 

دارد؟
بســیار بــا فضــای ســاخت فیلــم کوتــاه فــرق می کنــد. فیلــم ســینمایی بســیار 
جدی تــر اســت، عوامــل حرفه ای تــر هســتند و بایــد همــه عوامــل را مدیریــت 
کنیــد. بایــد بــه مخاطــب فکــر کنیــد. بــه جذابیــت قصــه و حتــی مطمئن باشــید 
همــان چیــزی را کــه واقعــا می خواهیــد، انتقــال داده ایــد. البتــه فکــر می کنــم 
فضــای فیلــم کوتــاه به شــدت بــه مــن کمــک کــرد و باعــث شــد تجربه هایــی بــه 
دســت بیــاورم کــه در طــول ســاخت اولیــن فیلمم بــه کارم بیایــد. به نظــرم برای 
شــروع فیلم ســازی، تجربــه ســاخت فیلــم کوتــاه بســیار خــوب اســت و کمــک 
می کنــد متوجــه شــوید چطــور بایــد ایده تــان را عملیاتــی کنیــد. بایــد تشــکری 
ــن  ــی و ای ــم اول ــک فیل ــوان ی ــه عن ــده ب ــای بن ــه پ ــم ک ــفاه کن ــا ش از محمد رض
فیلــم ایســتاد و بالاخــره بــا همــه مشــکلاتی کــه وجــود داشــت، ایــن فیلــم را بــه 
نتیجــه رســاند و البتــه هــر توفیقــی تابه حــال نصیــب ایــن فیلــم و بنــده شــده، 
همــه اش لطــف و عنایــت الهــی بــوده اســت. ایــن را در لحظــه لحظــه ســاخت 

ایــن فیلــم می دیــدم.

از  برداشــتی  »مصلحــت«   فیلــم  داســتان 
واقعیــت نیســت. تمــام قصــه تخیلــی اســت. 
دهــه 50  در  دادســتانی  رئیــس کل  دربــاره 
ایــران اســت کــه بایــد تصمیــم بزرگــی دربــاره 

فرزنــدش بگیــرد
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یادداشت

.

روایتی از یک دزدی عجیب
فرید حاجی، کارگردان فیلم کوتاه»گوشت تلخ «

حضور در جشنواره فیلم فجر به عنوان فیلم ساز 
فعال در سینمای فیلم کوتاه برای من همچون 
بسیاری از فیلم سازان اتفاقی بسیار مهم بوده و 
هست و زمانی که متوجه شدم آثار پذیرفته شده 
کوتاه  فیلم  جشنواره  دوره  سی وهفتمین  در 
فیلم  جشنواره  راهی  مستقیم  صورت  به  تهران 
فجر می شوند، بسیار خشنود شدم و به این فکر 
کردم که چه فرصت خوب و ارزنده ای از این طریق 
برای فیلم سازان سینمای کوتاه فراهم می شود 
تا بتوانند آثار خود را به نمایش بگذارند و مورد 

داوری قرار بگیرند.
در  ایران  کوتاه  سینمای  برای  گذشته  دهه  یک 
افتخارآمیز  و  متفاوت  شگفت آور،  بسیار  جهان 
در  به خوبی  توانستند  کوتاه  فیلم سازان  بود. 
و  بدرخشند  جهانی  رویدادهای  و  جشنواره ها 
تقریبا هر روز خبرهای متعددی درباره کسب جوایز 
از جشنواره های معتبر و نیمه معتبر جهان از سوی 
ایرانی فعال در حوزه  فیلم سازان جوان و خلاق 
فیلم کوتاه در رسانه ها مخابره شد. این اتفاق تنها 
یک حلقه گم شده داشته و دارد و آن هم مواجهه 

عموم مردم ایران با این آثار موفق، رنگارنگ، متفاوت و خلاقانه است که بسیار 
پیش روتر از سینمای بلند ایران هستند. این مسئله در تمام جهان مصداق دارد 
و بسیاری از نظریه پردازان سینمای کوتاه را بسیار پیشرفته تر از سینمای بلند 

می دانند. 
معتقدم حیف است که عموم مردم رسانه ای برای مواجهه با سینمای کوتاه 
نداشته باشند و به نظرم جشنواره فیلم فجر فرصتی مغتنم و بهانه ای است 
تا این امر مهم محقق شود و عموم مردم با فیلم های کوتاه آشنا شوند و 
از  راحت تر  بسیار  می تواند  فجر  فیلم  جشنواره  بنشینند.  آن ها  تماشای  به 
جشنواره فیلم کوتاه تهران و گروه هنر و تجربه این هدف مهم را محقق کند، 
چون جشنواره فیلم فجر رویدادی است که بسیاری از مردم به آن علاقه دارند، 
مخاطب آن هستند و آثار حاضر در آن را به شکلی ویژه دنبال می کنند. چنین 
ویژگی هایی نشان می دهد که تنها از عهده این رویداد سینمایی بزرگ برمی آید 

که بتواند بستری را برای آشنایی بیشتر مخاطبان با فیلم کوتاه فراهم کند.
ایده اولیه فیلم »گوشت تلخ« از قصه ای که روزی شنیده بودم، شکل گرفت. 
این داستان درباره یک نفر بود که به شکلی بسیار عجیب و غریب گوشت 
می دزدید. من روی ایده این داستان اتود اولیه زدم و جزئیات صحنه ای آن را 
نوشتم و سپس صحنه را بازنویسی کردم و فیلمنامه شکل گرفت. در واقع 
مانند تمامی فیلمنامه هایی که می نویسم، این ایده هم پروسه عجیبی را طی 
نکرد و پس از شکل گیری ایده، فیلمنامه آن هم خیلی زود به نگارش درآمد و 

مهیای فیلم برداری شد.
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دست کدام سازمان ها و نهادها روی 
شانه سینماست؟

نگاهی به پیشینه موفقیت های آثار حوزه و اوج در فجر

در سـال های بعـد از انقـلاب از آن جـا کـه سیسـتم 
رایـج تهیه کنندگـی تغییـر کـرده بـود و اهدافی هم 
کـه در سـینما دنبـال می شـد، بـا تحولاتـی مواجه 
شـده بـود، نیاز کشـف شـکل تـازه ای از تولید فیلم 
احسـاس می شـد. بـر همیـن اسـاس بـود کـه پای 
برخـی نهادهـا و ارگان هـا به تولید فیلم سـینمایی 

باز شـد.
بـا  سـینما  کـه  بـود  چنیـن  توقـع  سـال ها  آن  در 
محصولاتـش بتوانـد در تربیـت فرهنگـی مردمان 
تاثیرگـذار ظاهـر شـود. بـرای رسـیدن بـه این هدف 
لازم بـود ابتـدا افـرادی در صـدر جریـان تولیـد قـرار 
بگیرنـد کـه خـود دیـدگاه و اندیشـه ای نزدیـک بـه 
آن چـه قـرار بـود در جامعـه تبلـور پیـدا کنـد، دارا 
باشـند. پیـرو همیـن اسـتراتژی بـود کـه نهادهایـی 
بـرای رسـیدن بـه ایـن اهـداف راه انـدازی و فعـال 
در  فقـط  کـه  نیسـت  امـری  شـیوه  ایـن  شـدند. 
حـالا  آن کـه  بـا  و  باشـد  داشـته  وجـود  گذشـته 
امـا  افتـاده،  اتفـاق  سال هاسـت فرهنگ سـازی ها 
بـاز هـم بـه نظـر می رسـد زبـان و ادبیـات سـینما 

کارآراتر از سـایر ابزار ها و وسـیله ها باشـد و بر همین اسـاس اسـت که نهادهای 
مختلـف هم چنـان روی سـاخت فیلـم در سـینما سـرمایه گذاری می کننـد. از 
جملـه ایـن نهادهـا می تـوان بـه حـوزه هنـری از قدیمی ترین هـا در ایـن زمینـه، 
سـازمان سـینمایی اوج بـه عنـوان جوان تریـن سـازمان بـا ایـن ویژگـی اشـاره 
کرد. البته ناگفته پیداسـت که سـازمان های نزدیک به جریان تولید فیلم سـازی 
همچون سیمافیلم و بنیاد سینمایی فارابی از نهادهای فعال در زمینه تولید 
آثـار سـینمایی بوده انـد، امـا قـرار دادن محصـولات ایـن دو نهـاد در جریـان یک 
خـط فکـری چنـدان امکان پذیـر نیسـت، زیـرا آن هـا بـر اسـاس خاسـتگاه خـود 
اصـلا بـرای سـاخت آثار تصویری به وجود آمده بودند. امـا در مورد حوزه هنری 
و اوج چـون می تـوان خـط فکـری مشـخصی را در مـورد تولیـدات آنـان ردیابـی 
کـرد، واکنـش جشـنواره فجر به محصـولات این دو نهـاد می تواند جالب توجه 
باشـد، همان طـور کـه امسـال هـم سـازمان سـینمایی اوج بـه عنـوان یکـی از 
فعال تریـن نهادهـا در زمینـه تولید فیلم سـینمایی با محصـولات تازه خـود در 

جشـنواره فیلـم فجـر حضـور دارد.

حوزه هنری و چند دهه حضور پررنگ
حـوزه هنـری یکـی از مهم تریـن نهادهـای اندیشه سـاز در سـال های نخسـت 
انقـلاب بـود؛ محـل تجمـع جوانـان انقلابـی کـه سـر پرسـودای خـود را بـه ایـن 
نهـاد و تفکـر موجـود در پـس آن سـپرده بودنـد تـا بتواننـد شـور و انـرژی خـود 
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را تبدیـل به محصولـی کارآ برای انقلاب کنند. یکی 
از سـویه های بـروز ایـن انرژی هـا عرصه فیلم سـازی 
بـود. سـینما بـا ویژگی هـای خـاص خـود محبـوب 
بـه  بتواننـد  تـا  بـود  فرهنگـی  سیاسـت گذاران 
واسـطه آن بسـیاری از مضامیـن تـازه را در جامعـه 
طرح کنند. تلفیق این دو یعنی مطالبه هنرمندان 
انقلابـی بـرای یافتـن عرصـه ای بـرای بـروز و ظهـور 
در  حـوزه  فعالیـت  دیگـر،  سـوی  از  و  سـو  یـک  از 
زمینـه اندیشه سـازی دسـت در دسـت هـم دادنـد 
تـا بسـیاری از چهره هـای مطـرح فیلم سـازی ایـن 
روزهـای سـینما، در دهـه 60 در حـوزه هنـری گـرد 
بیایند و تجربیات نخست خود را کارگردانی کنند و 
بـه مـرور نـام خـود را در بالاترین سـطح کارگردانان 
سـینمای ایـران قـرار دهند؛ مجید مجیـدی، کمال 
تبریـزی، ابراهیـم حاتمی کیـا و غیـره یـک بـه یـک در 
مکتب حوزه آموخته شـدند و تجربه کسب کردند 
آنـان  بـا محصـولات  ایـران  تـا درنهایـت سـینمای 

سرشـار شـود. 
بـا  جـوان  حاتمی کیـای  کـه  بـود   60 دهـه  اواخـر 
یکـی از محصـولات حـوزه هنـری، یعنـی »مهاجر«، 
توانسـت عنـوان سـازنده بهتریـن فیلم جشـنواره 
از  هـم  بحرانـی  شـهریار  کنـد.  خـود  آن  از  را  فجـر 
دیگـر کارگردانـان حـوزه بـود کـه او هـم بـا »حملـه 
بـه اچ3« در فجـر تحسـین شـد. مجیـد مجیـدی 
حـوزه  حمایـت  بـا  را  »بیدمجنـون«   و  »بـدوک« 
سـاخت و از فجـر جایـزه گرفت. »خواهـران غریب« 
کیومـرث پوراحمد هم از محصـولات این نهاد بود 
که توانسـت جایزه کارگردانی را برای این فیلم سـاز 

بـه ارمغـان بیـاورد. 
رسـول ملاقلی پـور »هیـوا« را در جریـان همـکاری 
بـا حـوزه هنـری سـاخت؛ فیلمـی کـه در جشـنواره 
فجـر مـورد توجـه قـرار گرفـت و موجـب شـد اثـر 
ملاقلی پور بهترین فیلم جشـنواره شناخته شود. 
از  سـال  چنـد  فاصلـه  بـه  میرکریمـی  سـیدرضا 
کارگردانانـی کـه پیـش از ایـن نامشـان آمـد، وارد 
اتفاقـا  و  شـد  هنـری  حـوزه  بـا  همـکاری  جریـان 
فیلم هایـی کـه بـرای ایـن نهـاد سـاخت، هـم جـزو 
افتخارات کارنامه خود او محسـوب می شود، هم 
فخـر حـوزه اسـت. »خیلـی دور، خیلـی نزدیـک« هر 
چند با سـختی بسـیار و به دور از شـهر ساخته شد 
و میرکریمـی بـرای جـذب حمایت هـای مـورد نیـاز 
خـود بـا مشـکلاتی هـم مواجـه شـد، امـا بالاخـره 
بـه سـرانجام رسـید و یکـی از بالاتریـن مراتـب را در 
کارنامه فیلم سـازی میرکریمـی به دسـت آورد. این 

فیلم در جشـنواره فجر هم بسـیار خیره کننده ظاهر شـد و جایزه بهترین فیلم 
را بـه دسـت آورد. »بـه همیـن سـادگی« دیگـر فیلـم میرکریمـی بـود کـه آن هـم 

ماننـد اثـر قبلـی محصـول حـوزه بـود، در فجـر بهتریـن فیلـم شـد.
ایـن اسـامی کـم نیسـتند و تـا زمانـی کـه حـوزه هنـری فیلم هـای قابـل قبولـی 
داشـت،  توجـه فجـر هـم به فیلم هـای تولیـدی آن کاهـش نیافت. امـا تغییرات 
گفتمـان موجـود در جامعـه خـود منجـر بـه تولـد نهـاد دیگـری بـرای تربیـت 

فیلم سـازان شـد؛  بـه ایـن ترتیـب اوج وارد میـدان شـد.

 اوج و پرواز در فجر
یکـی از نخسـتین فیلم هایـی کـه بـه عنـوان محصـول سـازمان سـینمایی اوج 
در جشـنواره فیلـم فجـر بـه نمایـش درآمـد، »ایسـتاده در غبـار« بـه کارگردانـی 
محمدحسـین مهدویـان بـود؛ فیلمـی کـه جایـزه بهتریـن اثـر را از جشـنواره 
سـی وچهارم فجـر دریافـت کـرد. اوج هم مانند حـوزه هنـری در دهه 60 فضایی 
بـرای فیلم سـازی جوانـان فراهـم کـرد تـا شـاید از میـان اتودهـا آثـار قابـل قبول 
و درنهایـت فیلم سـازان قابلـی پـا بـه میـدان بگذارنـد. البتـه بـا ایـن تفـاوت کـه 
اوج محـل فعالیـت کارگردانـان باسـابقه هـم شـد؛ از جمله ابراهیـم حاتمی کیا 
و بهرام توکلی. هر دوی این کارگردانان در سـال 1396 برای سـاخت فیلمی که 
محصول اوج بود، توانسـتند به صورت مشـترک جایزه کارگردانی از جشـنواره 
فجـر دریافـت کنند. فرق فیلم های حـوزه را با اوج می تـوان در پروداکنش بالای 
این آثار هم دید. اوج امکاناتی در اختیار حاتمی کیا قرار داد که او توانست »به 
وقـت شـام« را بـا همـه دشـواری هایی کـه سـاخت یـک فیلـم بـا موضـوع جنـگ 

سـوریه داشـت، به تصویر بکشـد.
اوج کـه در دوره هـای گذشـته در جشـنواره فجـر مطـرح  از دیگـر فیلم هـای 
و موفـق بـه کسـب جایـزه شـدند، می تـوان بـه »23 نفـر«  و »آبـادان یـازده 

کـرد. 60« اشـاره 
اوج هم چنـان محـل پـرورش فیلم سـازان جـوان اسـت کـه اتفاقـا محصـول کار 
تعـدادی از آنـان در ایـن دوره از جشـنواره فجـر حضـور دارد و می تـوان دیـد 
هم چنـان محصـولات اوج در جلب نظـر داوران فجر موفق خواهد بود یا خیر؟

فیلم سینمایی بیدمجنون



سیمرغ های فجر که نصیب 
محصولات و سازندگان آثار 

اوج و حوزه هنری شد





بخشــی از تولیــدات ســینمای ایــران و برخــی از فیلم هایــی کــه از درون همیــن تولیــدات بــه جشــنواره فیلم فجــر راه می یابد، 
ــا  ــن فیلم ه ــد. ای ــد کرده ان ــرمایه گذاری و تولی ــانه ای س ــینمایی و رس ــی و س ــای فرهنگ ــه نهاده ــت ک ــاری اس ــا و آث فیلم ه
اغلــب بــه واســطه حمایــت و پشــتیبانی مالــی نهادهــا از حیــث بضاعــت ســینمایی از وضعیــت بهتــری برخوردارنــد و اغلــب 
پروژه هــای بــزرگ و به اصطــلاح بیــگ پروداکشــن ها از تولیــدات ایــن نهادهــا هســتند. مثــلا ابراهیــم حاتمی کیــا فیلم هــای 
اخیــر خــود را کــه تولیــدات پرهزینــه بودنــد، با حمایت موسســه رســانه ای اوج ســاخته اســت. البته تنها بضاعت ســرمایه ای 
ویژگــی ایــن آثــار نیســت و ایــن مســئله بــه حــوزه مضمــون و موضــوع هــم می رســد. مثــلا بســیاری از فیلم هــای کــودک و 
نوجــوان محصــول کانــون پــرورش فکــری کــودکان و نوجوانــان یــا بنیــاد فارابــی هســتند. یــا بنیــاد فارابــی روی پروژه هــای 
بــزرگ تاریخــی ســرمایه گذاری می کنــد. امســال هــم پنــج فیلــم از محصــولات جدیــد ســینمای ایــران کــه بــا مشــارکت بنیــاد 
غ ســی ونهمین جشــنواره فیلــم فجــر، نامــزد  ســینمایی فارابــی در ســال 99 بــه تولیــد رســیده اند، در بخــش ســودای ســیمر
دریافــت جایــزه شــده اند و در رقابــت بــا ســایر آثــار بلنــد ســینمایی قــرار دارنــد؛ آثــاری کــه بخشــی از آینــه تولیــدات امســال 
بنیــاد ســینمایی فارابــی محســوب می شــوند و در راســتای یــک چشــم انداز ترسیم شــده مــورد حمایــت قــرار گرفته انــد. 
بنیــاد ســینمایی فارابــی بــا توجــه بــه اولویت هــای محتوایــی هم ســو بــا سیاســت های محتوایــی ســازمان ســینمایی مثــل 
افزایــش امیــد و اعتمــاد عمومــی، تقویــت عزت منــدی و قــدرت ملــی و توجــه بــه نهاد خانــواده، فعالیت هــای خود در ســال 
99 را بــه انجــام رســانده اســت و ایــن پنــج  فیلــم ضمــن تــلاش بــرای رســیدن بــه ایــن اولویت هــا، از چنــد ویژگــی دیگــر هــم 
ــران« یکــی از ایــن ویژگی هاســت و فیلم هــای  برخــوردار بوده انــد. »حمایــت از فیلم ســازان نوجــو و مســتعد ســینمای ای
اول ارســلان امیــری و عــادل تبریــزی و فیلــم دوم کاوه صبــاغ زاده را شــامل می شــود. از ســویی امســال چنــد فیلم ســاز زن 
ســینمای ایــران مــورد حمایــت بنیــاد ســینمایی فارابــی قــرار گرفته انــد کــه یکــی از آن هــا آیــدا پناهنــده اســت که فیلمــش در 
غ از کــم و کیــف آثــاری کــه از حیــث ســینمایی تولیــد می کننــد، بــر مبنــای  غ حضــور دارد. در واقــع نهادهــا فــار ســودای ســیمر
اســتراتژی روشــن و بــا اهــداف مشــخص فیلــم می ســازند و در واقــع فراینــد فیلم ســازی در آن هــا رویکــردی هدفمنــد دارد. 
موسســه اوج هــم اغلــب در زمینــه دفــاع مقــدس، سیاســت روز و چهره هــای شــاخص انقلابــی ســرمایه گذاری می کنــد و 
امســال فیلــم »منصــور« بــه کارگردانــی ســیاوش ســرمدی محصــول موسســه اوج اســت کــه بخش هایــی از زندگی شــهید 
ســتاری را بــه تصویــر کشــیده اســت. شــاید آن چــه در ارتبــاط بــا ارزیابــی تولیــدات ســینمایی کــه بــا پشــتیبانی و حمایــت نهــاد 
خاصــی ســاخته شــده، ایــن اســت کــه آن را بــه عنــوان یــک اثــر و متــن ســینمایی ببینیــم و بــر مبنــای شــاخص های کیفــی 
فیلم ســازی ارزیابــی کنیــم. صــرف تعلــق یــک فیلــم بــه نهادهــای خاص نــه بــه آن اعتبار می بخشــد، نــه از اعتبــارش می کاهد. 

وضعیــت و ارزیابــی ایــن اعتبــار را بایــد بــا محــک ســینما ســنجید.

نهادهایــی که با فیلم می آیند

سیدرضا صائمی
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مجید شاه حسـینی وقتی به عنوان دبیر جشـنواره فیلم فجر در رأس این رویداد سـینمایی قرار گرفت، که دولت دو سـال بود تغییر یافته 
بـود و در بدنـه مدیریـت جدیـد سـینمایی، نیـاز بـه تغییـر دبیـر جشـنواره حس می شـد. نخسـتین دوره دبیـری شاه حسـینی در سـال 1386 
بـود، زمانـی کـه او در مقـام مدیرعامـل نیـز در بنیـاد سـینمایی فارابـی حضـور داشـت. از ویژگی هـای دوره دبیـری شاه حسـینی همراهی گام 
بـه گام او بـا تمامـی جریـان برگـزاری جشـنواره اسـت کـه براسـاس آن بتوانـد در صورتی که مشـکلی برای فیلمی بـه وجود آیـد، در مقام دبیر 
پاسـخ گو باشـد. دکتر شاه حسـینی در گفت  و گو با بولتن روزانه جشـنواره سـی و نهم به صورت مفصل درباره دو دوره برگزاری جشنواره فجر 

و سـختی ها و چالش هایـی کـه پیش رو داشـت، سـخن گفت.

جشنواره فجر یعنی مردم
گفت و گو با مجید شاه حسینی، دبیر دو دوره از جشنواره فجر

 آقای شاه حســـــــینی، در دوره بیست وششـم 
رویـداد  ایـن  در  مختلـف  بخش هـای  جشـنواره، 
بـه شـکل مشـخص نام گـذاری شـدند و عناوینـی 
غ یـا  ماننـد سـینمای سـعادت و سـودای سـیمر
مـوارد دیگـر بـرای هـر بخـش انتخـاب شـد. علـت 
ایـن نام گذاری هـا چـه بـود و بـا چـه هدفـی صـورت 

گرفـت؟
هدف از ایــــــــــن نام گذاری ها تخصصی تر شـــــدن 
مـا  کـه  گونـه ای  بـه  بـود،  جشـنواره  موضوعـات 
بتوانیـم از ایـن طریـق بـه چنـد عنـوان منطقـی و 
موضوع اصلی برای بخش های مختلف جشنواره 
برسـیم. ایـن سیاسـت تـا امـروز ادامـه پیدا کـرده و 
همین تداوم می تواند دلیلی بر درسـتی آن باشد. 
غ )برای مسابقه  البته به جز عنوان سودای سیمر
سـینمای ایـران( کـه آن زمـان بـه پیشـنهاد بنـده 

انتخـاب شـد و هنـوز هـم باقـی اسـت، مـا عناویـن جدید دیگـری هم داشـتیم. 
مثـلا : چشـم واقعیت )مسـابقه سـینمای مسـتند(، جـام جهان نما )مسـابقه 
سینمای بین الملل(، در جستجوی حقیقت )مسابقه  سینمای معناگرا(، نگاه 
نو )مسـابقه فیلم های اول و دوم(، جلوه گاه شـرق )مسـابقه سینمای آسیا(، 
خامـوش اما زنده )نکوداشـت سـینماگران درگذشـته( و چند عنـوان دیگر. به 
خاطـر دارم بـرای بخـش مسـابقه جهـان اسـلام هـم عنـوان و جایـزه ای در نظـر 
گرفتـه بودیـم. در واقـع این عناوین که ذیل عنوان اصلی جشـنواره می آمدند، 

باعـث شـدند بـه نوعـی موضوعـات را دسـته بندی دقیـق و علمی کنیم. 

 در واقـع می توانیـم این طـور بگوییـم کـه بـا ایـن اتفـاق اهمیـت بخش هـای 
مختلـف و توجـه بـه آن ها از سـوی جشـنواره به فیلم سـازان یادآوری می شـد؟

بله، با این اتفاق به نوعی سـعی شـده بود به مخاطبین جشـنواره تاکید شود 
کـه چـه موضوعاتـی بـرای ایـن رویـداد سـینمایی مهـم اسـت. مثـلا وقتی شـما 
عنـوان سـینمای ملی یا سـینمای امیـد را به کار می برید، یعنـی اعلام می کنید 
کـه چـه نکاتـی برایتان اهمیـت دارد. قاعدتـا هر جشـنواره ای در دنیا ایـن حق را 

نژلا پیکانیان
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دارد کـه اولویت هایـش را انتخـاب و اعـلام کنـد و 
ایـن کـه در کـدام زمینه هـا پذیـرش فعـال خواهـد 
داشـت. طبعـا ایـن بـرای مـا یـک اعـلام سیاسـت 
مـا،  از  بعـد  دوره هایـی  دارم  خاطـر  بـه  بـود.  هـم 
مدیران محترمی تشـریف آوردند که سیاست های 
دیگـری داشـتند و ناظـر بـه همـان سیاسـت ها از 
واژه سـینمای اسـتاندارد اسـتفاده کردنـد. آن هـا 
آن  واقـع  اولویت هایـی داشـتند. در  هـم قاعدتـا 
فناورانـه  و  تکنیکـی  حوزه هـای  آدرس  دوسـتان 
سـینما را می دادنـد، کـه ایـن هـم بـه نوعـی اعـلام 

سیاسـت محسـوب می شـد. 

 می توانیـم بگوییـم انتخـاب شـعار سـینمای 
ملـی و سـینمای امیـد بـرای جشـنواره بـه نوعـی 
یعنـی  بـود؟  جشـنواره  رویکـرد  کـردن  روشـن 
به صراحـت اعلام شـود تمرکز جشـنواره بیشـتر بر 
فیلم هـای این چنینـی اسـت. یـا نـه، ایـن تنهـا یـک 
شـعار بـود کـه می خواسـت بگویـد داشـتن ایـن 

نـگاه پسـندیده اسـت؟
انتخـاب ایـن شـعارها جزو شـعائر هر جشـنواره ای 
اسـت. اعـلام سیاسـت ورودی اسـت، یعنـی مـا بـه 
فیلم هایـی بـا ایـن مشـخصه ها در جشـنواره مان 
بهـا می دهیـم. مثـلا یـک جشـنواره اروپایـی اعـلام 
می کنـد موضـوع آب وهوا یـا حقوق کـودکان برای 
می کنـد.  بیـان  صراحتـا  را  آن  و  اسـت  مهـم  مـن 
آن زمـان به طـور واضـح اعـلام سیاسـت  مـا هـم 
می کردیـم. طبـق همین قاعـده مدیـران محترمی 
هـم کـه قبـل از مـا بودنـد یـا بعـد از مـا آمدنـد، بـا 
و  سیاسـت ها  مدنظرشـان  عنوان هـای  انتخـاب 
اولویت هایشـان را اعـلام می کردنـد. مثـلا آن زمان 
مـن بـرای بخـش مسـابقه سـینمای ایـران عنـوان 
غ یـک  غ را پیشـنهاد دادم. سـیمر سـودای سـیمر
غ اسـطوره ای ایـران باسـتان اسـت کـه در عیـن  مـر
غیـب  ولایـت  یـا  باطنـی  ولایـت  مفهـوم  بـا  حـال 
امـداد  و  غیـب  عالـم  مفهـوم  یعنـی  دارد.  تـلازم 
گرفتـن از آن به واسـطه نگاه قریـن ولایت ایرانیان 
باسـتان همیشـه در شاهنامه و سـایر متون کهن 
ایرانـی نظیـر منطـق الطیـر وجـود داشـته اسـت. 
مـا ایرانی هـا پیـش از تشـرف بـه دیـن مبین اسـلام 
نیـز نگاهمـان ولایـی بـوده و ایـن ولایـت را ما تحت 
عنـوان فـره ایزدی در شـاهنامه می بینیم. مفهوم 
ولایـت یـا فـره ایـزدی گویـا از بـدو خلقـت بـا روح مـا 
ایرانیـان عجیـن اسـت و انتخـاب عنـوان سـودای 

غ می توانسـت حاکی از این حقیقت باشـد. یعنی ما ایرانی ها به ولایت  سـیمر
الله و ولایـت اولیـاالله از عمـق جـان معتقدیـم و در سـینما هـم بر مـدار همین 
منظومـه می گردیـم. داشـتیم اعـلام می کردیـم کـه از آغـاز شـاهنامه تـا امـروز 
ولایـت حـق الگـوی متعالـی و افق پیـش روی ما بـوده و هم چنـان خواهد بود. 
ایـام سـوگواری سـالار شـهیدان  بـا  بـه خاطـر دارم جشـنواره بیست وششـم 
افتتاحیـه  آیین هـای  را در پوسـتر جشـنواره،  تقـارن  ایـن  بـود و مـا  هم زمـان 
و اختتامیـه و چینـش مراسـم لحـاظ کـرده بودیـم. از سـوی دیگـر جشـنواره 
از  ایـران بـود،  بیسـت وهفتم مطابـق بـا سـی امین سـالگرد انقـلاب اسـلامی 
همیـن رو یکـی از زیباتریـن پوسـترهای ادواری جشـنواره در آن دوره کار شـد؛ 
غ بـه هـم پیوسـته ) بـه سـرکردگی هدهـد( نشـان  سـیمرغی کـه بـا سـی مـر

غ یعنـی سـی سـالگی انقـلاب. جشـنواره را تشـکیل مـی داد و آن سـی مـر

  منظورتان این است که همیشه هدفی پشت این طراحی ها وجودداشت؟
بله، این سـوالی بود که در مراسـم رونمایی پوسـتر بیست و هفتمین جشنواره 
فیلـم فجـر خبرنـگاران داخلی می پرسـیدند و جالب تر این که برخـی از مهمانان 
خارجی آن سال سوالشان همین بود، یکی از آن ها پوستر جشنواره را از دیوار 
هتـل محـل اقامتـش کنـده و پیـش مـن آمـده بـود کـه ایـن جمعیت پرنـدگان 
یعنـی چـه؟! تدریجـا کار ایـن سـوال بـالا گرفت و به ضـرورت وظیفه دبیـری برای 
ایشـان و جمعـی دیگـر از مهمانان خارجی حکایت منطق الطیر عطـار را به قدر 
غ را در ایران باسـتان و  بضاعت بیان کردم و مفهوم وحدت قرین کثرت سـیمر
غ به چه معناسـت.  ایران پس از اسـلام توضیح دادم و این که سـودای سـیمر
بـر ایـن نکتـه تاکید کردم که انقلاب اسـلامی ما سـی سـاله شـده و این بـرای ما 
ایرانیـان یـک کمـال معنوی و یک افتخار ملی اسـت، این که سـینما بـا 24فریم 
تصویـر کامـل شـد و انقـلاب مـا در سـی امین منزل هم چنـان میل بـه صعود و 

کمـال دارد، ظاهـرا خیلی برایشـان جالب بود.
 در آن سـال ها مفهـوم بـرای مـا در اولویـت بـود، سیاسـت هایی کـه در پشـت 
سـینماگران  بـه  را  آدرس هایـی  و  می کـرد  بیـان  را  مفاهیمـی  عناویـن  ایـن 
مـی داد. ایـن دلالت هـا بـرای سـینماگران آن روز معنـا داشـت. یعنی بـه وضوح 
اعـلام می کـرد کـه شـما در فیلم سـازی آزاد هسـتید، ولـی در جشـنواره مـا ایـن 

افتتاحیه بیست و ششمین جشنواره فیلم فجر 
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عناویـن و مضامیـن مهم انـد و شـما بـا توجـه بـه 
ایـن کلیدواژه هـا می توانیـد از امتیـازات جشـنواره 
اهـداف  اعـلام  از  شـیوه  ایـن  شـوید.  برخـوردار 
کـه در طراحـی پوسـتر، عناویـن جشـنواره، ظـرف 
زمانـی و مکانـی ایـن رویـداد و تبییـن اولویت هـای 
موضوعـی بـرای هیئت هـای انتخـاب آثـار و داوران 
ادوار بیسـت و ششـم و بیست و هفتم اتفاق، افتاد 
سـهم بزرگـی در انتظـام و قـوام سـاختار اجرایـی 

داشـت.  جشـنواره 

 در ایـن دوره از جشـنواره دو بخـش بین الملـل 
و ملـی بـه صورت مجـزا در مدت زمـان 10 روزه دهه 
فجـر برپا شـدند. دلیـل این تفکیک چـه بـود؟ آیا از 

نتیجـه آن تصمیم راضـی بودید؟
ایـن اتفـاق در جشـنواره بیسـت وهفتم افتـاد. بـا 
توجـه بـه تجربـه ای کـه مـا از دوره بیست وششـم 
هم زمـان  پخـش  بـا  جشـنواره  اگـر  داشـتیم، 
فیلم هـای مسـابقه سـینمای ایـران و آثـار بخـش 
از دوازدهـم بهمـن شـروع می شـد و  بین الملـل، 
در بیسـت ودوم بهمـن بـه پایـان می رسـید، ناگزیـر 
بودیـم داوران و مهمانـان بین المللـی جشـنواره را 
تـا پایـان دهـه فجـر و مراسـم اختتامیـه بین الملل 
در اختیـار داشـته باشـیم و ایـن کاری غیرممکـن 
بـود.  چراکـه بـه دلیـل هم زمانـی جشـنواره فجـر 
قـرار  رویـداد  آن  سـایه  در  برلیـن  جشـنواره  بـا 
می گرفتیـم و گروهـی از داوران یا مهمانان خارجی 
کـه می خواسـتند در برلین حضور داشـته باشـند، 
دیگـر در فجـر امکان حضور پیدا نمی کردند. یعنی 
ما عملا گروهی از مهمانان مهم بین المللی مان را 
از دست می دادیم. حالا با تمرکز بخش بین الملل 
جشـنواره فجـر از دوازدهم تـا پانزدهم بهمن ماه، 

مـا از زیـر سـایه جشـنواره برلیـن خـارج می شـدیم و مهمانـان و هیئـت داوران 
بین الملـل مـا ایـن امـکان را داشـتند که به ایـران بیایند و طی چهـار روز فیلم ها 
را ببیننـد و قضـاوت کننـد و بعـد از برگـزاری آیین اختتامیه بین الملـل در صورت 
تمایـل بـه فسـتیوال برلیـن برونـد. این سیاسـت جدیـد به معنـای برخـورداری 
از حداکثـر ظرفیت هـای تقویمـی دهـه فجـر در مقابـل پرداخـت کمترین هزینه 
ارزی بـود. یعنـی مـدت اقامـت مهمانـان خارجـی در ایـران بـه کمتـر از پنـج روز 
می رسـید و آن هـا در بهتریـن زمـان ممکن )دهه فجر انقلاب اسـلامی( شـاهد 
مراسـم و آییـن جشـن انقـلاب بودنـد. از سـوی دیگـر، ما یـک بار پول جشـنواره 
می دادیـم و هم زمـان دو جشـنواره بـه هـم پیوسـته را طـی یـک دهـه با شـکوه 
برگـزار می کردیـم.   بـه خاطـر دارم زمانـی کـه ما این تغییـر زمانی را لحـاظ کردیم، 
خیلی هـا بـر ایـن سیاسـت تاختند و جراید سـینمایی آن زمـان از جداسـازی این 
دو بخـش گلایه هـا کردنـد، حال آن که هیچ تجزیه ای اتفاق نیفتاده بود و عملا 
طـی یـک تقسـیم بندی زمانـی سـاده دو قسـمت از یـک جشـنواره )با یـک دبیر، 
یـک دبیرخانـه و یـک بـار هزینه برگـزاری( در بهترین زمان سـال برگزار شـده بود.

 دلیل انتقادها به این شیوه و تغییر زمانی دو بخش جشنواره چه بود؟
می گفتنـد شـما تنـور جشـنواره را از گرمـی انداخته ایـد! چـون از روز دوازدهـم 
تـا پانزدهـم کسـی سـالن نمـی رود و بـه یک بـاره از شـانزدهم تـا بیسـت ویکم 
هجـوم بـرای تماشـای فیلم هـا شـروع می شـود. پاسـخ مـا ایـن بـود کـه اولا 
در بخـش بین الملـل هـم فیلم هـای خـوب ایرانـی حضـور دارنـد کـه اتفاقـا در 
همـان سـال برخـی از ایـن فیلم هـا در هـر دو نیمـه جشـنواره )جـام جهـان نمـا 
غ بلوریـن شـدند. ضمـن این کـه مـا تمـام  غ( برنـده سـیمر و سـودای سـیمر
هزینـه هـای برگـزاری جشـنواره )شـامل: دعـوت و اسـکان مهمانـان خارجـی، 
چـاپ بلیـت و بروشـور و کاتالـوگ، برپایـی بـازار فیلـم فجـر، هزینـه دبیرخانـه، 
هزینه سـالن مطبوعات، هزینه سـالن های نمایش مردمی، هزینه های فنی و 
انـواع هزینه هـای دیگـر( را یـک بـار می پرداختیـم و عمـلا بـا یک نوبت هزینـه، دو 
جشنواره به هم پیوسته را در بهترین زمان تقویمی ممکن )دهه فجر انقلاب 
اسـلامی( بـا بیشـترین تعـداد مخاطبـان مردمـی برگـزار می کردیـم.  بر اسـاس 
ایـن نظـم جدیـد تکلیـف همـه مخاطبـان خـاص و عـام بـا فیلم های جشـنواره 
معلوم بود. طبق این طبقه بندی سـاده و مفید مخاطب می دانسـت که طی 
چهـار روز اول فیلم هـای بخش بین الملل ارائه شـده و فیلم هـای داخلی هم در 
شـش روز بعـد بـه نمایـش در می آینـد. فایـده دیگـر ایـن جـدول جدیـد آن بود 
که بیننده علاقه مند به سـینما در صورت تمایل می توانسـت همه فیلم های 
موجود در هر دو بخش داخلی و خارجی را )بدون هیچ تزاحم یا هم پوشانی( 
تماشـا کنـد.  ایـن نـگاه تخصصـی و طبقه بنـدی شـده بـود که به منظم شـدن 
برنامـه جشـنواره و تعامـل بیشـتر بـا مخاطبیـن کمـک می کـرد. متاسـفانه آن 
زمان عده ای این تقسـیم بندی سـاده را برنتابیدند و گفتند این کار غلط اسـت. 
امـا بعـدا دیدیـم کـه همـان نـگاه آمد و یک بسـاط مسـتقل و پرهزینـه دیگر، به 
نام جشـنواره بین المللی فجر راه انداخت؛ البته با بودجه مجزا، دبیر مسـتقل 
و دبیرخانـه جـدا. بـه عقیـده مـن مـا یـک بـار فرصـت داشـتیم کـه مهمانـان 
خارجـی را هم زمـان بـا جشـن انقلاب اسـلامی ایـران به کشـورمان دعوت کنیم 
تـا آثـار سـینمای ایـران را در طـراوت انقـلاب و شـور مـردم انقلابـی ایـران ببینند.  
آذین بنـدی و آییـن دهـه فجـر را از نزدیک شـاهد باشـند و نهایتا سـینمای ایران 

قاعدتـا در جشـنواره فجـر تصمیمات مبتنی 
هیچ وقـت  یعنـی  اسـت،  جمعـی  خـرد  بـر 
مایشـا  فعـال  نفـر  یـک  کـه  نیسـت  این طـور 
باشـد و بتوانـد هـر طـور کـه دلـش خواسـت، 
و  فکـری  فضـای  ببـرد.  جلـو  را  سیاسـت ها 
جمعـی  فضایـی  جشـنواره،  سیاسـت گذاری 
کـه  می گرفـت  تصمیـم  جمعـی  عقـل  بـود. 
یـا داوران  انتخـاب  افـرادی در هیئـت  چنیـن 

باشـند داشـته  حضـور 
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را از منظر انقلاب اسلامی بشناسند. اما حالا چند 
سـال اسـت کـه در فصـل بهـار میزبـان مهمانـان 
خارجـی جشـنواره بین المللی فیلم فجر هسـتیم. 
زمانـی کـه دیگـر خبـری از شـور انقلابـی دهـه فجـر 
سـینمای  خلـوت  حیـاط  در  بایـد  حـالا  و  نیسـت 
بین المللـی و در غیـاب حضور پر شـور مردم هزینه 
جـدا بـرای برگـزاری جشـنواره پرداخت کنیـم. جالب 
اسـت دیدگاهـی کـه آن زمـان ایـن نظـم سـاده را 
برنمی تابید، امروز به سمت نگاهی کاملا تفکیکی 
و مجـزا متمایـل شـده و همـه چیز از نو بـا دو دبیر، 
دو بودجـه و دو گـروه متفاوت از مخاطبان تعریف 
شـده اسـت. نمی دانم چـرا و چطـور، اما به هرحال 

ایـن اتفـاق افتاد.

جـدول  جشـنواره  بیسـت وهفتم  دوره  در   
می خواهـم  داشـت.  تغییراتـی  فیلم هـا  نمایـش 
بدانـم دیـر رسـیدن فیلم هـا یـا مشـکلات فنـی کـه 
برایشـان بـه وجـود می آمـد، یکـی از دلایل تفکیک 
همیـن  صرفـا  دلیلـش  یـا  بـود،  بخـش  دو  ایـن 

فرمودیـد؟ کـه  بـود  توضیحاتـی 
ما این مشکل را بیشتر در جشنواره بیست وششم 
داشـتیم و اتفاقـا جشـنواره بیسـت وهفتم از ایـن 
لحـاظ خیلـی منظـم  بـود. آن موقـع فیلم هـا کاملا 
حرفه ای و سـینمایی تولید می شدند.  همان طور 
میلی متـری  فیلم هـای 35  دوران  می دانیـد،  کـه 
بـود و در ایـن میـان بنیـاد سـینمایی فارابـی بایـد 
به تنهایـی نیـاز یـک سـال سـینمای ایـران )شـامل 
نگاتیـو، پوزیتیـو و اینترمدییـت( را تامیـن می کـرد. 
غیـر از لابراتـوار هـای دولتی )ارشـاد و صدا و سـیما( 
فقـط دو لابراتـوار ظهور فیلـم در بخش خصوصی 
فیلمسـاز(.  شـرکت  و  بدیـع  )اسـتودیو  داشـتیم 
تعـداد دوربین هایBL4  و میزهای تدوین موویلا 
هـم محـدود بودنـد. مـا بـرای تولیـد هر فیلـم باید 
دوربیـن، مـواد خـام، ابـزار نـور و حرکـت، امکانـات 
لابراتـوار، میـز تدویـن و نهایتـا دو نسـخه پوزیتیـو 
بودنـد،  معـروف  جشـنواره  نسـخه های  بـه  کـه 
موتـوری  پیـک  معمـولا  می دادیـم.  اختصـاص 
بایـد می آمـد و ایـن دو نسـخه را بیـن سـالن های 
می آیـد  یـادم  مثـلا  می کـرد.  جـا  جابـه  جشـنواره 
سـینما  در  گنجشـک ها«  »آواز  فیلـم  اول  حلقـه 
جـوان پخـش می شـد و حلقـه دوم آن در سـینما 
مخصـوص  موتـوری  پیـک  حـالا  و  بـود!  فرهنـگ 
جشـنواره بایـد ایـن نسـخه ها را درسـت سـر وقـت 

منتقـل می کـرد. شـرایط آن موقـع مثـل الان نبـود کـه نسـخه دیجیتـال فیلـم 
بـا هـر تعـدادی کـه مدنظـر اسـت تکثیـر، کدگـذاری و در سـالن ها نمایـش داده 
شـود. در آن دوران رسـم بـر ایـن بـود کـه بسـیاری از فیلم هـای سـینمای ایـران 
مراحـل چـاپ و ظهـور و تکثیـر را بـه همـان ایـام منتهـی بـه جشـنواره موکـول 
می کردنـد و همـه ظرفیت های فنی لابراتوارها اشـغال می شـد. بنابراین گاهی 
اوقـات  فیلم هایـی کـه بـرای حضـور در جشـنواره انتخـاب می شـدند پشـت 
ترافیـک لابراتوارهـا می ماندند. آقای محسـن شـمس کـه از همـکاران خدوم و 
پرتلاش فارابی بودند، یکی از مسئولیت هایشـان هماهنگی با لابراتوارها برای 
زمان بنـدی دقیـق رسـیدن فیلم هـا جهـت نمایـش در جشـنواره بـود و تعییـن 

این کـه اساسـا فیلـم مـورد نظـر بـه جشـنواره می رسـد یـا خیـر.
بـا توجـه بـه ایـن مشـکلات کنداکتورنویسـی جشـنواره کار سـختی بـود. در 
جشـنواره دوم کـه بنـده برگـزار کـردم )یعنـی دوره بیسـت وهفتم( بـا چـاپ سـه 
نسـخه پوزیتیـو از هـر فیلـم کـه البتـه هزینـه آن را جشـنواره مـی پرداخـت، ایـن 
مشـکل را تـا حـدود زیـادی حـل کردیـم. ایـن کار هـم در چرخـش نسـخه ها بین 
سـالن های سـینما دسـت مـا را بازتـر کـرد و هـم باعـث نظـم دقیق تـر کنداکتـور 
جشـنواره شـد. بـه ایـن صـورت کـه چهـار یـا پنـج روز اول کـه موعـد نمایـش 
فیلم هـای بخـش بین الملـل بود، بعـد از زمانی که اختتامیه بین الملـل را برگزار 
غ یا سینمای ایران می شدیم، نسخه ها آماده  می کردیم و وارد سودای سیمر
بودنـد. بنابرایـن از نظـر مـن که مجری جشـنواره بودم، آن مسـائلی که بعضی 
از روزنامه هـا و جرایـد آن موقـع بـا این عنوان مطـرح می کردند که می خواهیم 
زمـان بخریـم تـا فیلم های بخش سـینمای ایران برسـد، دقیق نیسـت. فیلم ها 
در جشـنواره بیسـت وهفتم کامـلا به موقـع رسـیدند و به موقـع هـم نمایـش 
داده شـدند. شـاید فقـط یـک فیلـم به جشـنواره بیسـت وهفتم نرسـید و مایه 
تاسـف مـا شـد. آن هـم فیلـم خـود مـا در بنیـاد فارابـی بـود کـه یـک سـال بعـد 
در جشـنواره بیست وهشـتم بـه نمایـش درآمـد؛ فیلم »ملک سـلیمان« که آن 
زمـان مراحـل فنـی را در لابراتـواری در چیـن طـی می کـرد و ارکسـتر سـمفونیک 
چیـن بایـد بـرای فیلـم موسـیقی می سـاخت. هم زمـان شـدن مراحـل فنـی 
ایـن فیلـم بـا تعطیـلات سـال نـو چینـی موجب شـد فیلـم »ملک سـلیمان« به 

جشـنواره بیسـت وهفتم نرسـد.

اختتامیه بیست و هفتمین جشنواره فیلم فجر 



گفت ݣݣݣݣو ݣݣݣݣگو

شماره نهم ، چهار شنبه 15 بهمن 3699

ذکـر ایـن نکتـه خالـی از لطـف نیسـت کـه آن سـال 
در اواسـط جشـنواره بیسـت و هفتم فجر به اتفاق 
آقـای محسـن شـمس بازدیـدی از دو اسـتودیوی 
فیلمسـاز و بدیـع داشـتیم. هیـچ خبـری از ترافیـک 
نسـخه  این کـه  جالب تـر  نبـود.  قبـل  سـال های 
نگاتیـو فیلـم »کیمیـا و خـاک« کـه در همـان ایـام 
جشـنواره بـا سـرمایه فارابـی کلیـد زده بودیـم، در 
بعـد  بـرای جشـنواره فجـر سـال  و  بـود  لابراتـوار 
آمـاده می شـد! مـا در آن سـال بـرای اولیـن بـار در 
دهـه فجـر دو فیلـم را بـرای سـال بعـد کلیـد زدیـم؛ 
کاری کـه هرگـز در سـال های قبـل اتفـاق نیفتـاده 

بـود. 

 شـما بـا نگاهـی متکـی بـر پیشـینه تحصیلـی 
و مدیریتـی خـود در مسـند اداره جشـنواره قـرار 
گرفتیـد. بر همین اسـاس تفاوت هایـی را می توان 
در شیوه مدیریتی این دوره از جشنواره مشاهده 
کـرد، در تصمیم گیری ها متکـی به نظرات خودتان 
تصمیـم  یـک  اسـاس  بـر  چیـز  همـه  یـا  بودیـد، 

جمعـی پیـش می رفـت؟
قاعدتـا در جشـنواره فجـر تصمیمـات مبتنـی بـر 
این طـور  هیچ وقـت  یعنـی  اسـت،  جمعـی  خـرد 
نیسـت که یک نفر فعال مایشـا باشـد و بتواند هر 
طـور کـه دلـش خواسـت، سیاسـت ها را جلـو ببرد. 
فضای فکری و سیاسـت گذاری جشـنواره، فضایی 
جمعـی بـود. عقـل جمعی تصمیـم می گرفـت که 
چنیـن افـرادی در هیئـت انتخـاب یـا داوران حضور 
داشـته باشـند. امـا از آن جایـی کـه دبیـر جشـنواره 
مجـری امـور بـود، تصـور می شـد کـه او بیشـتر در 
نمی تـوان  بنابرایـن  دارد.  نقـش  تصمیم گیری هـا 
وجـود  جشـنواره  در  ضعفـی  یـا  قـوت  اگـر  گفـت 
داشـته، تنهـا بـه عملکـرد دبیر جشـنواره معطوف 
اسـت.اما این کـه در چـه مـواردی نـگاه فـردی بنده 
اسـت.  دیگـری  بحـث  باشـد،  موثـر  می توانسـت 
کـه  اصلـی  بنابرایـن  هسـتم،  هـم  پزشـک  بنـده 
برایـم اهمیـت داشـت، سـلامت بیننـدگان محتـرم 
جشـنواره بـود کـه امسـال هـم ایـن موضـوع بـه 
دلیل شیوع بیماری کرونا کاملا پررنگ شده است. 
از نـگاه مـن مـردم در جشـنواره مهم تریـن مولفـه 
وجـود  قبـل  سـال های  در  نگاهـی  امـا  هسـتند، 

داشـت کـه بعضـا ایـن  گونـه نبـود.

 یعنی در سال های پیش از شما؟

هـم در سـال های پیـش از مـن و هـم در سـال های بعـد کـم رنـگ دیـدن مـردم 
آفتـی رایـج بـود. برخـی از دوسـتان معتقدنـد جشـنواره فجـر یعنـی جشـنواره 
منتقـدان سـینما. یعنی شـما یک سـالن ویـژه را به منتقـدان و اصحاب رسـانه 
اختصـاص می دهیـد و تمـام امکانـات از جملـه پذیرایـی، هدایـای اسپانسـر، 
اینترنت پرسـرعت و پخش زنده را در آن جا متمرکز می کنید. مقصود آن اسـت 
کـه منتقـد از جشـنواره راضـی بیـرون رود کـه در این صورت از جشـنواره تعریف 
خواهـد کـرد و ایـن تبدیـل بـه رزومـه مدیریتـی دبیـر می شـود. امـا بنـده نگاهم 
کاملا متفاوت بود. از نظر من جشـنواره یعنی مردم، آن هم مردمی که سـالی 
یـک بـار بـه بهانـه جشـنواره فیلـم فجـر بـه سـالن های سـینما مـی رونـد. نـگاه 
مـن ایـن بـود کـه مـردم بایـد از جشـنواره راضـی باشـند. بنابراین بـرای مدیریت 
سـالن های مردمـی در آن سـال ها وقـت زیـادی گذاشـتیم کـه یکـی از آن  مـوارد 
طـرح پزشـک مقیـم در سـالن سـینما بـود. طـی یـک قـرارداد مشـترک کـه میان 
بنـده بـه عنـوان دبیـر جشـنواره بـا معاونـت درمـان دانشـگاه علـوم و پزشـکی 
شـهید بهشـتی در آن زمـان منعقـد شـد، با پرداخـت یک هزینه ناچیز دانشـگاه 
علـوم پزشـکی شـهید بهشـتی در همـه سـالن های جشـنواره پزشـک مقیـم و 
امکانـات مشـخص و قابـل قبـول درمانـی مسـتقر کـرد. براسـاس تجربه مـا در 
اکثـر سـالن های جشـنواره ازدحـام جمعیـت داشـتیم. از سـوی دیگـر، برگـزاری 
اپیدمی هـای ویروسـی می شـد  انـواع  بـروز  )در زمسـتان( موجـب  جشـنواره 
و حضـور یـک پزشـک ناظـر در سـالن سـینما می توانسـت بـرای مدیریـت ایـن 
مسـائل و کنتـرل بـر رفت وآمدهـا یـا یـک معاینـه و درمـان حداقلـی بـا داروهای 
و  نیسـت  لازم  کار  ایـن   بودنـد  معتقـد  خیلی هـا  باشـد.  موثـر  بسـیار  رایـگان 
می گفتند که مردم به سـالن سـینما می روند نه مطب دکتر! ولی حرف ما این 
بـود کـه ایـن شـیوه مدلـی از احتـرام گذاشـتن بـه مردم و حقوق ایشـان اسـت.
اتفاقـا شـاید برایتـان جالـب باشـد که بگویـم این طرح در همـان سـال اول اجرا 
مشـکلات زیـادی را از پیـش روی مـا برداشـت. مـن سـال های زیـادی در فجـر بـه 
عنـوان یـک بیننـده عـادی به تماشـای فیلم ها می نشسـتم. یادم اسـت یک  بار 
یـک مخاطـب در پشـت سـرم بـه خاطـر صحنه هایـی از یـک فیلم که ناشـیانه به 
حکم قصاص پرداخته بود، تشـنج و غش کرد، و خانم همراه ایشـان در سـالن 
جیغ می زد. تصور کنید با وقوع چنین اتفاقی چه شـوکی به سـایر تماشـاگران 
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وارد می شـود. شـاید فقـط بـه ایـن دلیـل کـه یـک 
کارگـردان جویـای نـام خواسـته فیلمـی بسـازد که 
آن طـرف آب هـم دیـده شـود. امـا تقصیـر مـردم 
چیسـت؟ بـه دلیـل همـه ایـن اتفاق هـا و مسـائلی 
جشـنواره  در  بودیـم  معتقـد  مـا  دسـت،  ایـن  از 
فجـر بایـد حـد قابل قبولـی از حقـوق را بـرای مردم 
در نظـر بگیریـم. بحـث مـن ایـن اسـت کـه سـینما 
بـه  سـینماگران  تمـام  آیـا  ولـی  مـردم،  می گویـد 
ایـن معنـا معتقدنـد؟ آیـا در سـینما همـه حقـوق 
مـال مـردم اسـت؟ خیـر. ظاهـرا این گونـه نیسـت.  
بسـیاری از اصحـاب سـینما معتقدنـد مـردم تنهـا 
وظیفـه دارنـد پـول بپردازنـد و یـک فیلـم را تماشـا 
کننـد تـا چـراغ سـینما روشـن بمانـد. امـا نظـر مـن 
ایـن بـود کـه مـردم حـق و سـینما حـد دارد، پـس 
جشـنواره موظـف اسـت تـا آن جـا کـه می توانـد، 
رفـاه مـردم را در سـالن ها فراهم کند.  البته نه فقط 
برای عزیزان منتقد، اگرچه ما در سالن مطبوعات 

هـم پزشـک مقیـم داشـتیم.
می گفتنـد  مالـی  حامیـان  برخـی  سـال ها  همـان 
می خواهیم در جشـنواره حضور داشـته باشـیم و 
محصـولات خوراکی مان را عرضه و تبلیغ کنیم. به 
آن هـا می گفتیم که به سـالن های مردمـی بروند و 
در آنجـا از مـردم پذیرایـی کننـد. نکتـه مهـم دیگری 
کـه بـه آن توجـه داشـتیم، بحـث رده بنـدی سـنی 
برای تماشـاگران کـودک و نوجوان بـود. می دانیم 
در جشـنواره یـک فیلـم برای بـار اول نمایـش داده 
می شود و کسی نمی داند موضوع و فضای فیلم 
چیسـت. سـوال مـا ایـن بـود آیـا هشـداری دربـاره 
چنیـن فیلمـی بـه مـردم داده ایـم؟ آیـا به خانـواده 
افرادی نظیر آن شخص که حین تماشای فیلم در 
سـالن سینما از حال رفت، هشـدار داده شده بود 

کـه چنیـن صحنه هایـی در فیلـم وجـود دارد و شـما اگر فرد حساسـی هسـتید 
ع و تشـنج داریـد، آن فیلـم را نبینیـد؟ در  و دارو مصـرف می کنیـد، یـا سـابقه صـر
تمـام دنیـا ریتینـگ حق مردم اسـت و مع الاسـف در کشـور مـا تا امـروز این حق 
قانونـی بـه نفـع سـینما و بـه ضرر مـردم نادیده گرفته شـده اسـت. یادم اسـت 
کـه در جشـنواره بیسـت وهفتم، مـا چهـار فیلـم را در بولتـن گیشـه کـه در کنـار 
بلیـت ارائـه می دادیـم، علامـت زده و هشـدار داده بودیم که دیدن این فیلم ها 
بـه افـراد زیـر 13 سـال توصیـه نمی شـود. البتـه همیـن موضـوع هـم جنجالـی 
در روزنامه هـای سـینمایی بـه پـا کـرد کـه دبیرخانـه بـه دنبـال سانسـور اسـت، 

درحالی کـه مـا صرفـا اطلاع رسـانی کـرده بودیـم.

از ایـن کار هشـدار یـا اطلاع رسـانی بـه   در واقـع فکـر می کنـم منظورتـان 
تماشـاگر بـوده، ولـی از سـوی برخـی بـد برداشـت شـده بـود. درسـت اسـت؟
بلـه، یـادم می  آیـد آن سـال مـا یک فیلم مسـتند در مـورد قربانیان اسیدپاشـی 
داشـتیم. مـا در بروشـور جشـنواره توضیـح داده بودیـم کـه ایـن فیلـم حـاوی 
صحنه های دل خراش اسـت. اگر فیلم »ملک سـلیمان«  به جشـنواره  بیسـت 
و هفتـم می رسـید، حتمـا در مـورد صحنه هـای مدهـش فیلـم اطلاع رسـانی 
می کردیـم. این هـا از نـگاه مـن حـق مـردم اسـت و از جشـنواره بیست وششـم 
بـه بعـد ایـن حق به رسـمیت شـناخته شـد. ما با رعایـت ایـن مـوارد در واقع به 
مردم اعلام می کردیم که شـما برای ما مهم هسـتید و ما به حقوقتان احترام 
می گذاریـم. یـادم اسـت کـه مـا آن سـال تمـام بیننـدگان را در ایـام دهـه فجـر از 
طریـق شـرکت بیمـه ای کـه حامـی مالـی جشـنواره بـود، بیمـه کردیـم، چـون 
سـلامت آن هـا بـرای مـا مهـم بود. شـب آخر جشـنواره بیسـت وهفتم دو نفـر از 
بیننـدگان پـس از تـرک یکـی از سـالن های مردمـی جشـنواره، در اتوبـان تهـران 
کـرج دچـار حادثـه شـدند و ماشـین آن ها واژگون شـد. یکی از آن ها متاسـفانه 
به علت آسـیب جدی در بیمارسـتان بسـتری شـد و باید هزینه جراحی پرداخت 
می کـرد. درنهایـت هزینـه جراحـی مصـدوم مـورد نظـر را از طریـق همـان بیمـه 
کـه حامـی مالـی جشـنواره بـود، پرداخـت کردیـم. ایـن همـان احترامـی اسـت 
کـه مـا بـه مـردم می گذاریـم. ضمـن این کـه در آن دو سـال تمـام تسـهیلاتی که 
بـرای مخاطبـان عـادی جشـنواره وجـود داشـت، در اختیـار عزیـزان اصحـاب 

هـر فیلمـی کـه بـه بخـش مسـابقه نمی آیـد، 
امـا  باشـد،  داشـته  معترضانـی  می توانـد 
نمی توانیـم بـه آن فیلـم توقیفی بگوییـم. به 
نظـر مـن حاشیه سـازی دربـاره فیلـم »دربـاره 
الـی...« خیلـی زیـاد شـد و نهایتـا یکـی از ایـن 
هـم  ربطـی  کـه  جشـنواره ای  بـرون  تفکـر  دو 
بـه مـا نداشـت، تصمیـم گرفـت ایـن فیلـم در 

باشـد جشـنواره 
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مطبوعـات  سـالن  گرفـت.  قـرار  نیـز  مطبوعـات 
مـا یـک سـال سـینما صحـرا بـود و یـک سـال هـم 
سـینما فلسـطین، در سـال 87  سـالن بـرج میـلاد 
رونمایـی شـد و مـا نیـز آییـن افتتاحیـه را در آن جـا 

برگـزار کردیم.

 وضعیـت سـالن اصحـاب رسـانه بـه نظرتـان در 
آن سـال ها مناسـب بـود؟

هنـوز  داشـتیم.  متوسـطی  سـالن های  دوره  آن 
ایـن پردیس هـای سـینمایی را نسـاخته بودند! هر 
چنـد سـالن مطبوعات ما، سـالن خوبی بـود. ولی 
همیـن هـم بـه ایـن معنـا نبـود کـه از مـردم غفلت 
کنیـم و معتقـد بودیـم نمی توان شـعار سـینمای 
جشـنواره  در  مـردم  بـه  نسـبت  امـا  داد،  ملـی 
غفلـت ورزیـد. مـردم بایـد یـک تجربـه بسـیار خـوب 
از جشـنواره داشـته باشـند تـا در سـال های بعـد 
هـم رغبـت کننـد بـه سـالن سـینما برونـد و فیلـم 
ببینند. همه صحبت من با سـینماگران عزیز طی 
سـال ها ایـن بـود کـه ایـن 10 روز بـه مـردم احتـرام 
بگذارنـد. می دانیـد کـه خیلی هـا از جشـنواره فجـر 
بـه عنـوان شـب قـدر سـینما یـاد می کننـد و مـن 
نیـز ایـن موضـوع را به خیلـی از دوسـتان می گفتم 
کـه دهـه فجـر و جشـنواره فیلـم فجـر، شـب قـدر 
یـا دهـه قـدر سـینمای ایـران اسـت. دیده ایـد کـه 
خیلی هـا در طـول سـال عـادت بـه مسـجد رفتـن 
ندارنـد، امـا در شـب قـدر بـه مسـجد می رونـد و 
معتقدنـد سرنوشـت یـک سالشـان در ایـن شـب 
معیـن می شـود. خیلی هـا در طـول سـال سـینما 
نمی رونـد، امـا در جشـنواره حضـور پیـدا می کننـد. 
هـر چنـد سـینما با مسـجد اساسـا قابل مقایسـه 
قیاسـی  چنیـن  نمی خواهـم  نیـز  مـن  و  نیسـت 
مردمـی  بگویـم  می خواهـم  امـا  باشـم،  داشـته 
هسـتند کـه سـالی یـک بـار، آن هـم در دهـه فجـر، 
همچـون داوران واقعـی بـه سـینما می رونـد. در 
واقـع ایـن سـینما اسـت که سـالی یک بـار به برکت 
جشـن سـالگرد انقـلاب اسـلامی بـه محضـر مردم 
شـریف و هنرشناس سـرزمینش مشرف می شود 
تـا تقدیـر یـک سـالش مشـخص شـود. مـردم بـه 
احترام انقلابشان به تماشای فیلم های جشنواره  
بـه  آن هـا  بدهنـد.  نمـره  سـینما  بـه  تـا  می رونـد 
سینما می آیند تا قدر سینما را بشناسند و ببینند 
ایـن سـینما بـه فرهنـگ، هویـت ملـی، ارزش هـا، و 
انقـلاب بزرگشـان چقـدر احتـرام گذاشـته اسـت. و 

بـا ایـن نتیجه گیـری تصمیـم می گیرنـد سـال بعـد هـم بـه سـینما بروند یـا خیر. 
بنابرایـن در آن سـال ها صحبـت ایـن بـود کـه بیاییـد کاری کنیـم تـا مردمـی کـه 
ایـن یـک دهـه بـه سـالن ها می آینـد، از ایـن 10 روزه تجربـه خوبی بـه خانه ببرند. 
بـا توجـه بـه همـه ایـن قواعـدی کـه مدنظـر و در تـوان ما بـود، تـلاش کردیم تا 
تجربـه خوبـی بـرای بینندگان مردمی جشـنواره اتفـاق بیفتد. اما بـاز هم تاکید 
می کنـم کـه آن چیزی کـه در جشـنواره رخ می دهد، محصول یک عقل جمعی 
اسـت و نبایـد ایـن تصـور وجـود داشـته باشـد کـه بنـده بـه عنـوان دبیـر همـه 

مـوارد را جلـو می بـردم. 

 آقای شاه حسـینی، یکی از فیلم های بحث برانگیز دوران دبیری شـما  فیلم 
»دربـاره الـی...« بـود. ماجـرای حضور این فیلم در جشـنواره حاشـیه هایی را به 

وجـود آورد  و بحث هایـی بـه میـان آمد. این قضیه را چگونـه مدیریت کردید؟
»دربـاره الـی...« فیلمـی بـود کـه در جشـنواره بیسـت وهفتم مسئله سـاز شـد. 
حاشـیه ای کـه دربـاره ایـن فیلـم بـه وجود آمد، بیشـتر بـه بازیگری بازمی گشـت 
کـه الان مقیـم خـارج از کشـور اسـت و سال هاسـت کـه راه خودش را از سـینما 
و ملتـش جـدا کـرده اسـت. آن زمـان آغـاز مسـیر جدایـی او بـود و دربـاره او دو 
نـگاه وجـود داشـت. افـرادی که همیشـه در سـینما کارشـان دلالی و وسـاطت 
بلاوجه اسـت، می گفتند کوتاه بیایید و ان شـاءالله ایشـان هم به آغوش ملت 
خـود بازمی گـردد و گـروه دیگر می گفتند او تصمیم گرفتـه از ملت خودش جدا 
شـود و راه خـودش را بـرود. امـا در مـورد فیلـم تـا جایـی کـه بـه خاطـر دارم، من 
تصمیم گیرنـده نبـودم. کسـانی کـه بایـد دربـاره ایـن فیلـم تصمیـم می گرفتند، 
بیـرون از دبیرخانـه جشـنواره بودنـد و همان طـور کـه گفتـم، آن دو منظـر را 
داشـتند و سـوال این بود که آیا بازیگر این فیلم قرار اسـت به کشـور برگردد یا 
خیـر. طبیعتـا شـرایط حضور این فیلم بـرای بیننده ای کـه آن بازیگـر را روی آنتن 
بی بی سـی فارسـی می دیـد، جـای سـوالاتی داشـت، خصوصـا  کـه بی بی سـی 
فارسـی هـم از دی مـاه همـان سـال 87 و تقریبـا یـک مـاه قبـل از جشـنواره راه 
افتـاده بـود و مصاحبـه ایـن خانـم بازیگـر در آن شـبکه هـر شـب مکـررا پخـش 
می شـد. مصاحبـه ای کـه در آن، خانـم بازیگـر بـا ظاهـر دیگـری کـه بـه خـارج 

فیلم سینمایی درباره  الی...
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رفتـه بـود، از دلایـل خروجـش می گفت. همـه این 
مسـائل نهایتـا بـا جمع بندی هـای مختلـف و البته 
بـا شـفاعتی کـه رئیس جمهـور وقت کردند، سـبب 
بـه جـدول  آخریـن دقایـق  در  فیلـم  ایـن  تـا  شـد 
جشنواره بیست و هفتم وارد شود. یعنی تا آن جا 
کـه مـن می دانـم بـرای اولیـن بـار در تاریـخ بعـد از 
انقلاب، این فیلم بود که با رانت ریاسـت جمهوری 
و دخالت شخص رئیس جمهور به جشنواره آمد. 
یـادم می آیـد آقـای احمدی نژاد مشـاوری داشـتند 
کـه بعـدا همـان مشـاور معاونـت سـینمایی هـم 
شـد. آن زمـان ایـن مشـاور مصاحبـه ای کردنـد کـه 
مـن متـن مصاحبـه را هنـوز دارم. ایشـان فرمـوده 
بودنـد کسـانی بـرای این کـه آبـروی دولـت را ببرنـد، 
توقیفـی  فیلم هـای  آمـار  به عمـد  می خواهنـد 
دو  منظورشـان  )لابـد  ببرنـد!  بـالا  را  نهـم  دولـت 
وزارت خانـه ای بـود کـه مخالـف نمایـش فیلـم در 
جشـنواره بودند.( این دقیقا تیتر مصاحبه ایشان 
بـود. ایـن نگاه یعنی من خیلی مهربانم، با سـینما 
توقیـف  فیلمـی  نـدارم  دوسـت  و  هسـتم  خـوب 

شود. 
امـا دوسـتان بـه یـک نکتـه دقـت نکـرده بودنـد؛ 
فیلمـی کـه بـه جشـنواره وارد می شـود، یـا بـه هـر 
دلیلـی پذیرفتـه نمی شـود، فقـط در آن جشـنواره 
بـه  اثـر  یـک  نکـردن  پیـدا  راه  برعکـس.  یـا  آمـده 
نیسـت.  آن  توقیـف  معنـای  بـه  اصـلا  جشـنواره 
ایـن کار بـه نوعـی آدرس غلـط دادن اسـت. یعنـی 
داریـم به مـردم و سـینماگران می گوییم این فیلم 
بـا شـفاعت مـن رفـع  توقیـف شـده بـود و حـالا 
توقیـف شـد! طبیعـی اسـت کـه بـا ایـن جـو سـازی 
و دخالـت آشـکار بـه نفـع یـک فیلـم نظـر بینندگان 

و داوران جشـنواره فیلـم فجـر )و بـا فاصلـه ای کوتـاه جشـنواره فیلم برلیـن( در 
مـورد ایـن فیلـم تغییـر خواهـد کـرد.

 بـه عنـوان مثـال در همیـن جشـنواره اخیـر چنـد فیلـم داوطلـب حضـور در 
جشـنواره بودنـد؟ 

62 فیلم واجد شـرایط بودند که از بین این 62 اثر به دلیل شـرایط ویژه برگزاری 
جشـنواره امسـال، 16 فیلمـی کـه در هـر رشـته ای نامـزد شـدند، نمایـش داده 

می شوند. 
بسیار خب حالا فرض کنید کسی طی مصاحبه ای اعلام کند تمام 46 فیلم راه 
نیافتـه بـه بخش رقابتی جشـنواره توقیفی هسـتند. طبیعی اسـت این پاسـخ 
بـه او داده می شـود کـه معنای فیلم توقیفی را نمی دانـی! در خصوص ورود یا 
عدم ورود فیلمی به جشـنواره، دبیرخانه هر جشـنواره ای در دنیا حق دارد یک 

فیلـم را بپذیـرد یا رد کند. این جزو حقوق اولیه هر جشـنواره ای اسـت. 

 اما درنهایت هیئت انتخاب، فیلم را انتخاب کرد...
آن هـا همـه فیلم ها را می بینند، اما دربـاره این که »درباره الی...« انتخاب شـود 
یـا خیـر، هنـوز نظـری اعلام نشـده بـود. بیـن دو وزارت خانه هم چنـان بحث بود 
و هنـوز بـه مـن بـه عنوان دبیر جشـنواره  نظری راجع بـه آمدن یا نیامدن فیلم 
ابـلاغ نشـده بـود. حرفـی از توقیـف فیلـم هـم نبـود. هـر فیلمـی کـه بـه بخـش 
مسـابقه نمی آیـد، می توانـد معترضانـی داشـته باشـد، امـا نمی توانیـم بـه آن 
فیلـم توقیفـی بگوییـم. به نظـر من حاشیه سـازی دربـاره فیلـم »درباره الـی...« 
خیلـی زیـاد شـد و نهایتا یکـی از این دو تفکر برون جشـنواره ای که ربطی هم به 

مـا نداشـت، تصمیـم گرفت این فیلم در جشـنواره باشـد.

  یعنی تحمیل شد که این فیلم حتما در جشنواره باشد؟
بگذریم !... بالاخره تکلیفش مشخص شد. این فیلم در جشنواره دیده شد و 

غ  کارگردانی گرفت.  غ مردمی و سیمر یک سیمر

  بعـد از جریـان انتخـاب شـدن ایـن فیلـم و داوری هیئـت داوران، در جریـان 
جایـزه دادن بـه ایـن فیلـم احتیاطـی هـم وجـود داشـت؟

از نگاه بنده وقتی جریانی برای یک فیلم تبلیغ می کند و می گوید فیلم توقیف 
شـده اسـت، یک نوع رانت به نفع فیلم به وجود می آید. زمانی که شـما چنین 
مدالـی )مـدال فیلـم توقیفی( را به سـینه فیلـم می زنید، به هیئـت داوران خط 
می دهیـد کـه این فیلـم را ویژه ببینید. من معتقـدم این فضاسـازی صرفا برای 
فجر نشـده بود و از آن جایی که این فیلم هم زمان قرار بود به جشـنواره برلین 
هـم بـرود، ایـن فضـا اطرافـش بـه وجـود آمد. آن سـال مـن به جشـنواره برلین 

هم رفتم و دیدم چه فضایی برای این فیلم در جشـنواره ایجاد شـده اسـت.

 فضای مثبت یا منفی؟
ایـران در  بـه عنـوان فیلـم توقیفـی سـینمای  الـی...«  کامـلا مثبـت. »دربـاره 
جشـنواره برلیـن بـه نمایـش درآمـد و اتفاقـا ایـن جـو بـه نفـع آن بازیگـر بـود. 
تبلیغـی کـه افـرادی در ایـران کـرده بودنـد، انـگار بیشـتر بـرای آن طـرف آب بـود. 
فقـط چنـد نکتـه دربـاره ایـن فیلـم و حضـورش در جشـنواره وجـود داشـت. 
اول این کـه حاشـیه هایی کـه پیرامـون فیلـم »دربـاره الـی...« درسـت کردنـد، به 

ظاهرا گروهی از سینماگران  بر این اعتقاداند 
می توانـد  چیـزی  هـر  بـه  راجـع  سـینما  کـه 
اظهارنظـر و آن را نقـد کنـد، جز خودش! همه 
آن چـه درباره فیلـم آقای بیضایی اتفاق افتاد، 
اسـتاد  همـان  بیضایـی  آقـای  بـود.  همیـن 
بهـرام بیضایـی بـود کـه چنـد مـاه قبـل از او 
تجلیـل می کردنـد، اما حالا چـه اتفاقی افتاده 
کـه این گونـه بـه او حملـه و هتاکـی می کننـد. 
مـن شـخصا نه بـا آن همه مدح و ثنـا و مجیز 
موافـق بـودم و نـه با این مـوج طعن و حمله 

ناجوانمردانـه و هتاکـی
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دبیرخانـه جشـنواره مربـوط نمی شـد. نکتـه دیگر 
این کـه بـودن یـا نبودن این فیلم در جشـنواره هم 

ارتباطـی بـه دبیرخانه نداشـت. 

 نـگاه شـما همان موقـع به عنوان دبیـر به این 
قضیه چـه بود؟ 

بـه قـدر خـودش  الـی...«  مـن معتقـدم »دربـاره 
بـه  گرفـت.  جایـزه  خـودش  انـدازه  و  شـد  دیـده 
خاطـر دارم خیلی هـا بـا همـان موجـی کـه دربـاره 
بودنـد  مایـل  بودنـد،  انداختـه  راه  فیلـم  توقیـف 
همـه جوایـز جشـنواره بـه ایـن فیلـم داده شـود. 
نداشـت،  وجـود  کار  ایـن  بـرای  دلیلـی  کـه  البتـه 
چـون مـا در آن سـال فیلم هـای خیلـی خوبـی در 
جشـنواره داشـتیم. ضمـن این کـه تمـام کسـانی 
همـه  می کردنـد  فکـر  مفـرط  خوش بینـی  بـا  کـه 
چیـز فقط بـه خوش اخلاقی یـا بداخلاقـی مدیران 
بـه  مـی رود،  کشـور  از  کسـی  اگـر  و  بازمی گـردد 
کـه  کسـی  آن   و  بـوده  مدیـران  بداخلاقـی  خاطـر 
مانـده و فیلـم می سـازد، بـه خاطـر خوش اخلاقـی 
مدیـران بـا اوسـت، در ادامـه متوجـه شـدند کـه 
انسـان ها اراده فـردی و منافع شـخصی هم دارند 
و همـه تصمیماتـی کـه می گیرنـد، ضرورتـا ناظر به 
عکس العمـل در قبـال رفتـاری کـه بـا آن هـا شـده 
نیسـت. انسـان ها اراده فـردی دارنـد و می تواننـد 
تصمیم بگیرند که از ملتشـان جدا شـوند و مسـیر 
دیگری را انتخاب کنند. این به این معنا نیست که 

اگر ما با کسـانی ملاطفت بی اندازه کنیم، به واسـطه این رفتار ما اتفاق  خاصی 
می افتـد. کسـانی در کشـور مـا بودنـد کـه سـال ها بیشـترین جایـزه  را بـه آن هـا 
دادیم و بعد از این کشور رفتند و هر چه خواستند، پشت سر ملتشان گفتند. 
آقای مخملباف یکی از آن هاست. می  بینیم که امروز او خودش را خیلی ایرانی 
و متعلـق به سـینمای ایـران نمی داند! می خواهـم بگویم: با جایزه بـاران کردن 
کسـی نمی تـوان او را وفـادار بـه سـرزمینش نگـه داشـت و صد البته جشـنواره 
ملـی فیلـم فجـر را هـم نمی تـوان فـدای مصالـح کوتـاه مـدت برخـی افـراد کرد. 
جشـنواره فجر رویدادی ملی و برای همه اسـت و باید معطوف به منافع ملی 

و آرمـان هـای انقـلاب باشـد. 

 در جشـنواره بیسـت وهفتم فیلم آقای بیضایی »وقتی همه خوابیم« هم 
حضـور داشـت و بـا یک سـری انتقـاد از سـوی منتقـدان مواجـه شـد. این فیلم 
سـهمی از  جوایز اصلی هم نداشـت. خاطرتان هسـت که چه جوی اطراف این 

فیلم بـه وجود آمـده بود؟
ظاهـرا گروهـی از سـینماگران  بـر ایـن اعتقادانـد کـه سـینما راجـع به هـر چیزی 
می توانـد اظهارنظـر و آن را نقد کند، جـز خودش! همه آن چه درباره فیلم آقای 
بیضایـی اتفـاق افتـاد، همیـن بـود. آقای بیضایی بـه عنوان یک پیش کسـوت و 
سـینماگر قدیمـی سـال ها راجع به سـینما حـرف زده و رزومه ای بـرای خودش 
دارد. یادم می آید سال 87، چند ماه مانده به جشنواره، گروهی از سینماگران 
و مدیـران وقـت شـهرداری و خانـه سـینما در یکـی از فرهنگسـراهای تهـران در 
منطقـه زعفرانیـه مراسـم ویـژه ای بـرای تجلیـل از آقـای بهرام بیضایـی گرفتند و 
به صورت خیلی خاص از ایشـان تقدیر کردند. در آن مراسـم ایشـان خودشـان 
می گفتنـد لایـق ایـن همـه سـتایش و تمجیـد نیسـتند. مـن هـم شـاهد ایـن 
مراسـم بـودم و تجلیل هایـی کـه از آقـای بیضایـی می شـد، برایـم خیلـی عجیب 
بود. از خودم می پرسیدم این همه مداهنه و اغراق در تجلیل یعنی چه؟ لابد 
از ایـن همـه چـرب زبانـی مقصـودی دارند. چند مـاه بعدآقای بهـرام بیضایی در 
جشـنواره فجر آن سـال با فیلم »وقتی همه خوابیم« حضور داشـت، بنده به 
عنـوان مدیرعامـل فارابـی خاطرم هسـت که یـک وام 80 میلیونـی به این فیلم 

نظـم  بـه  مـا  بیسـت وهفتم  جشـنواره  در 
گاهـی  بودیـم.  رسـیده  دقیقـی  بسـیار 
بعضـی از فیلم هـا بـا ایـن تصـور کـه سـر دبیـر 
جشـنواره شـلوغ اسـت و لاجـرم بـر فهرسـت 
اصلاحات اعلام شده از سوی هیئت بازبینی 
نظـارت دقیقـی صـورت نمی گیـرد، بـه خیـال 
خودشـان جشـنواره را دور می زدنـد و همـان 
نسـخه های قبلـی را بـدون اصلاح نـکات فنی 
و محتوایی به دبیرخانه می فرسـتادند! البته 
نمی دانستند تیم مستقلی این آثار را دوباره 
بازبینـی می کننـد. بعد هـم که بـه آن ها تذکر 
می دادیـم در رسـانه ها سـر و صـدا می کردنـد 

کـه ای وای سانسـور

فیلم سینمایی وقتی همه خوابیم
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داده بودیـم و بقیـه زحمـات را خـود آقـای بیضایی 
هزینـه  دوره  آن  در  اسـت  یـادم  بودنـد.  کشـیده 
سـنگینی بالغ بر یک میلیـارد تومان بـرای این فیلم 
شـده بـود. آن هـم در روزگاری کـه فقـط بـا سـیصد 
میلیـون تومـان سـرمایه سـاخت فیلـم سـینمایی 
ممکـن بـود.  درهرحـال ایشـان خودشـان هزینـه 
سـاخت فیلـم را تامیـن کـرده بودنـد و فارابـی تنهـا 
البتـه رقـم قابلـی  80 میلیـون وام داده بـود کـه 
نبـود. بـرای مـن عجیـب بـود کـه به مجـرد نمایش 
این فیلم در جشنواره بیست و هفتم به یک باره ما 
با موجی از حمله علیه ایشـان مواجه شـدیم. این 
آقـای بیضایـی همان اسـتاد بهرام بیضایـی بود که 
چنـد مـاه قبـل از او تجلیـل می کردند، امـا حالا چه 
اتفاقـی افتـاده کـه این گونـه بـه او حملـه و هتاکی 
می کننـد. مـن شـخصا نـه بـا آن همـه مـدح و ثنـا 
و مجیـز موافـق بـودم و نـه بـا ایـن مـوج طعـن و 

حملـه ناجوانمردانـه و هتاکی. 

 علت این حملات و هتاکی ها چه بود؟
از خودشـان بپرسـید! هنـوز هـم هسـتند و حـالا 
در غـم هجـرت بهـرام بیضایی مـی نویسـند! اما به 
نظـر مـن دلیـل ایـن همه هتاکـی آن بـود کـه آقای 
بیضایی به جای انتقاد از انقلاب و مردم کشورش 
ایـن بـار خـود سـینما و مافیـای پشـت پـرده آن را 

نشـانه رفتـه بود.

 یعنـی جـوی کـه علیـه ایشـان بـه وجـود آمـده 
بـود، بیشـتر از سـمت خـود سـینماگران بـود؟

دقیقـا، البتـه نه همه سـینماگران، بلکـه گروهی از 
آنـان. مـن تـازه متوجه شـدم آقـای بیضایـی از نظر 
گروهی از مریدانش تا وقتی که همسو با منویات 
سیاسـی آنان فیلم می سـازد، محترم است، اما اگر 
سـینما و مافیـای پشـت پـرده آن را مـورد نقـد قـرار 
انـگار  کـه  می شـود  او  بـه  حملـه ای  چنـان  دهـد، 
از همـه خطـوط قرمـز عبـور کـرده اسـت. ضمـن 
این کـه »وقتـی همـه خوابیم« اولیـن فیلمی نبود 
کـه ایشـان در نقـد سـینما سـاخته باشـند. یـادم 
اسـت در جلسـه مطبوعاتـی فیلـم حمـلات زیـادی 
بـه ایشـان شـد، هتاکی هـای تنـدی صـورت گرفـت 
می توانیـد  دوران  آن  جرایـد  در  را  پایـش  رد  کـه 
منتقدانـه  فیلم هـای  سـال ها  کـه  کسـی  ببینیـد. 
سـاخته بود، به یک باره به مزدور رژیم تبدیل شـد. 
لابـد بـه ایـن بهانـه واهـی کـه 80 میلیـون تومـان 
از بنیـاد فارابـی وام گرفتـه بـود! بـرای مـن  شـخصا 

جـای تعجـب داشـت. سـینمایی کـه معتقـد اسـت هیـچ خط قرمـزی بـرای من 
وجـود نـدارد و قواعـد آزادی بیـان اقتضـا می کنـد مـن هـر چـه را دلـم بخواهـد، 
بگویـم، حـالا کـه نوبـت نقـد خـودش شـده، چـرا ایـن چنیـن پرخاش مـی کند؟ 
ایـن همـان سـینمایی اسـت کـه بـر اسـاس یـک کلیشـه بـرون مـرزی بـه حرمت 
شـکنی و تقـدس زدایـی در همـه سـاحات عـادت کـرده و حـالا کـه بـه زیـر تیـغ 
نقـد یک سـینماگر پیش کسـوت رفته، چـرا از خود تلقـی امر مقـدس دارد؟ چرا 
معتقـد اسـت کـه هیچ کـس حق نـدارد سـینما را نقد کند؟ سـینما اگـر ضعف، 
عیـب، بانـد و مافیایـی دارد، بیاید و خودش را نقد کند و بگوید پشـت پرده من 
ایـن اسـت. جالـب اسـت، آن سـال مـا فیلـم دیگـری هم داشـتیم که تا حـدودی 
می کـرد.  حکایـت  آن  بدنـه  آسـیب های  و  سـینما  دوربیـن  پشـت  مسـائل  از 
فیلـم »سوپراسـتار« خانـم تهمینـه میلانـی. آن سـال دو فیلـم با ایـن محتوا به 
جشـنواره راه یافتنـد کـه بـا لحنـی لطیـف نظـام سـینمایی را بـه نوعـی تحلیـل، 
نقـد، یـا توصیـف می کردنـد. امـا درنهایت به ایـن دو فیلم نقدهایی جدی شـد. 
مـن می دانـم کـه عوامـل ایـن دو فیلم نه مـزدور رژیم بودنـد و نه احتمالا قصد 
تخریب سینما داشتند. آنها به دلایل کاملا شخصی فقط فیلمشان را ساخته 
بودنـد. مـا در ادبیـات فارسـی ضرب المثـل »یـک سـوزن بـه خـودت بـزن و یـک 
جوالـدوز بـه دیگـران« را داریـم. چطـور می شـود کـه سـینما در موضـع نقـادی 
همـه مقـولات اجتماعـی تـا ایـن حـد چالاک باشـد، ولـی نوبت به نقـد خودش 

کـه می رسـد، ایـن همـه بداخلاقـی  کنـد.
 بـه  هرحـال فیلـم »وقتـی همـه خوابیـم« آقـای بهـرام بیضایـی در جشـنواره 
بیسـت و هفتم در حد خودش دیده شـد و در برخی رشـته ها از جمله طراحی 
غ گرفت. اما مهم ترین جایزه  این  صحنه و لباس، چهره پردازی و تدوین سـیمر
غ مردمی از بخـش بین الملل جشـنواره بود. وقتـی آقای  فیلـم دریافـت سـیمر
بیضایـی بـرای دریافـت جایـزه روی سـن آمـد، دلخـوری خـودش را از آن جلسـه 
پرآشوب مطبوعاتی این طور نشان داد و گفت: »از کسانی که برای آمدن روی 
سـن ناخواسـته پایشـان را لگد کـردم، عذرخواهـی می کنم.« ظاهـرا این جمله 
طعنـه ای بـود بـه کسـانی کـه چنـد مـاه قبـل از ایشـان تجلیـل کـرده وحـالا او را 

آمـاج حملاتشـان قـرار داده بودند. 

 اختتامیه بیست و هفتمین جشنواره فیلم فجر
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جوایـز  تعـدد  دوره  آن  در  نکنـم  اشـتباه  اگـر   
غ هایی کـه  هـم داشـتیم. یعنـی عـلاوه بـر سـیمر
در برخـی از بخش هـا اهـدا شـد، تعـدادی دیپلـم 
افتخـار هـم اهـدا شـد. ایـن قضیـه بـه چـه دلیـل 
اتفـاق افتـاد؟ یعنـی بُعـد هنـری آثـار آن قـدر زیـاد 
بـود کـه داوران نمی توانسـتند تصمیـم بگیرنـد 
غ اهـدا کنند و لـزوم اهـدای دیپلم  کـه فقط سـیمر
بـه خاطـر  این کـه  یـا  آمـد،  بـه وجـود  افتخـار هـم 
دل جویـی از برخـی هنرمنـدان و سـینماگران ایـن 

اتفـاق افتـاد؟
دیپلـم افتخـار صرفـا توصیـه هیئـت داوران اسـت. 
دبیـر جشـنواره قاعدتـا همـان تعـداد سـیمرغی را 
غ ها  کـه وجـود دارد، می دهـد و بـر توزیـع سـیمر
نظـارت می کنـد، کـه آن هـم بـا رأی هیئـت داوران 
اسـت. امـا گاهی هیئـت داوران تصمیـم می گیرند 
غ، دیپلـم هـم اهـدا کننـد. یـادم  عـلاوه بـر سـیمر
هیئـت  مـا  بیسـت وهفتم  جشـنواره  در  اسـت 
داوران بسـیار توانایـی داشـتیم... آن سـال آقایان: 
شاهسـواری،  صدرعاملـی،  مجیـدی،  حاتمی کیـا، 
دکتـر سـریر، دکتر بلخـاری و مرحـوم داود رشـیدی 
اهـدای دیپلـم  بنابرایـن  بودنـد.  در جمـع داوران 
بـرای  داوران  هیئـت  پیشـنهاد  قاعدتـا  افتخـار 
عدالـت بیشـتر اسـت، نـه دبیـر. نکتـه دیگـر این کـه 
اهـدای هـر جایـزه اضافـه بـرای جشـنواره بـار مالی 
کـه  باشـد  این طـور  بایـد  معمـولا  بنابرایـن  دارد. 
دبیرهـا در مقابـل دیپلـم افتخـار یـا جوایـز اضافـه 
دیگـر مقاومـت کننـد و بـه داوران بگوینـد لطفـا 
هزینه تراشـی نفرماییـد! ولـی وقتـی مـا پیشـنهاد 
جـدی از طـرف هیئـت داوران داریـم، قاعدتا دبیر با 

می کنـد.  موافقـت  داوران  درخواسـت 

بحـث  تنهـا  شـما  نـگاه  از  مـورد  ایـن  در  پـس   
اسـت؟ مطـرح  جوایـز  اهـدای  در  عدالـت 

بلـه، البتـه در تمـام ایـن سـال ها متهـم بودیـم کـه 
غ ها و دیپلم هـا زیـاد اسـت، ولی  چـرا تعـداد سـیمر

نظـر داوران ایـن بـوده.

 در دو دوره ای کـه خودتـان دبیـری جشـنواره 
را بـر عهـده داشـتید، چقـدر بـا سـینماگران وارد 
صحبـت  آثارشـان  مـورد  در  و  می شـدید  مذاکـره 

می کردیـد؟ 
آن زمـان جایـگاه حقیقــــی و حقوقـــــــــــی دبیـــر 
جشـنواره فجـر تـا حـدودی بـا الان تفاوت داشـت. 

دبیـر جشـنواره فجـر هم زمـان مدیرعامـل بنیـاد سـینمایی فارابـی بـود. بنیـاد 
بنیـادی  از قدیـم داشـت،  کـه  بنیادنامـه ای  براسـاس  فارابـی هـم  سـینمایی 
غیردولتـی بـود، یعنـی مدیرعامـل فارابـی مامـور دولـت نبـود و زیـر نظر هیئت 
امنا انجام وظیفه می کرد. یکی از اعضای هیئت امنا معاونت سینمایی وزارت 
ارشـاد بـود و بقیه اعضا، شـخصیت های حقیقی بودنـد. آن زمان بنیـاد فارابی 
شـامل: واحـد بین الملـل، واحـد چـاپ و نشـر، بخـش تولید و بخش جشـنواره 
بـود. بنابرایـن فارابی یک شـخصیت حقوقی داشـت و مدیرعامـل وقت فارابی 
بـه عنـوان دبیـر جشـنواره می توانسـت برخـی از امـور را بـه گونـه ای هماهنـگ 
کنـد کـه به فیلم های واجد شـرایط حضور در جشـنواره براسـاس نیـاز و جایگاه 
بخشـی از جشـنواره که داوطلب حضور در آن بودند کمک شـود. هدف اصلی 
آن بـود کـه ایـن فیلم هـا بـه موقـع بـه جشـنواره برسـند. بـه خاطـر دارم یکـی از 
سیاسـت های ما آن سـال ها حضور مسـتقل فیلم های ویدیویی در جشـنواره 
بود. یکی از اعتراضات قدیمی سینماگران در دوره های پیشین جشنواره این 
بـود کـه چـرا تولیـدات ویدیویـی در کنـار آثـار سـینمایی قـرار مـی گیرنـد و در یک 
بخـش بـا تولیـدات سـینمایی رقابت می کنند. ظاهـرا پیش از این مرسـوم بود  
غ را  که دبیرخانه جشـنواره برای این که تعداد فیلم های بخش سـودای سـیمر
کامل کند، برخی از فیلم های ویدیویی منتخب را برای تله سـینما می فرسـتاد 
و آن هـا را بـا هزینـه زیاد بـه فرمت 35 میلی متری تبدیل می کـرد. حالا تولیدات 
ویدیویـی کـه در لابراتـوار بـه فرمـت 35 میلی متـری تبدیـل شـده بودنـد، در 
غ شـرکت می کردند تا سـالاد جشـنواره رنگین تر باشـد،  بخش سـودای سـیمر

امـا ایـن موضوع مـورد اعتـراض سـینماگران بود.

 دلیل اعتراض سینماگران چه بود؟
مـن بـه خاطـر دارم صحبت هـای زیـادی از سـوی دوسـتان سـینماگر بـا مـن 
می شد که چرا یک محصول ویدیویی را با صرف هزینه زیاد تبدیل به محصول 
سـینمایی می کنید و به جشـنواره می خورانید؟ پیشنهاد آن ها این بود که یک 
بخـش رقابـت ویدیویـی در جشـنواره بگذارید تـا کارهای ویدیویی با خودشـان 
مقایسـه شـوند. مـا ایـن نظـر را کـه حاصـل سـاعت ها نشسـت بـا بدنه سـینما 
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بـود، پذیرفتیم و نتیجـه آن بود که بخش جدیدی 
در جشـنواره ایجـاد شـود و فیلم هـای ویدیویـی 
بـا خودشـان رقابـت کننـد، داوران مسـتقل خـود 
غ خودشـان را دریافـت  را داشـته باشـند و سـیمر
کننـد.  بـا ایـن اتفـاق فضـای جشـنواره تخصصی تر 
شـد. ضمن آن که با صرفه جویی حاصل از توقف 
تبدیـل پرهزینـه آثار ویدیویی به سـینمایی بودجه 
مسـتقلی بـرای جوایـز بخـش ویدیویـی جشـنواره 

فراهـم آمد.

می خواهیــم  بحــث  جمع بنــدی  عنــوان  بــه   
بــا  جشــنواره  برگــزاری  از  دوره  دو  در  بدانیــم 
چالش هایــی هــم روبــه رو بودیــد؟ یعنــی مــوردی 
بــود کــه بیــش از همــه دســت شــما را بــرای انجــام 
برنامه هایــی کــه بــرای جشــنواره داشــتید، ببندد؟

بـه نظـرم تجربـه ای عالـی در دو سـال متوالـی رخ 
و  شـلوغ ترین  مـا  سـال ها  آن  دارم  یـاد  بـه  داد. 
پرترافیک تریـن ادوار جشـنواره را بـه لحـاظ تعـداد 
و تنـوع آثـار داشـتیم، یعنی تولیدات سـینمایی در 
کنار آثار ویدیویی، محصولات مستند و فیلم های 
بـه اضافـه  تیـزر  کوتـاه، بخـش طراحـی پوسـتر و 
متقاضـی  همگـی  بین الملـل،  بخـش  فیلم هـای 
حضـور در جشـنواره فیلـم فجـر بودنـد. انتخـاب 
و داوری ایـن حجـم از آثـار کار سـاده ای نبـود. هـر 
بخشی از جشنواره هیئت داوران خود را داشت تا 
همـه آثـار در فضـای تخصصی خودشـان قضاوت 
شـوند و جوایـز بـه شـکل کامـلا عادلانـه به دسـت 
مـا  خـوب  تجربه هـای  از  یکـی  برسـد.  برگزیـدگان 
ایـن بـود کـه هیچ کـدام از ایـن مقـولات  بـا یکدیگـر 

تداخـل پیـدا نکردنـد.
این  سال ها  همان  در  است  یادم  این که  ضمن 
موضوع بسیار مطرح می شد که آیا دبیر در جریان 
فیلم هایی که کنار گذاشته شده اند، هست یا خیر؟ 
یکی از افتخارات من به عنوان دبیر جشنواره این 
بود که با هیئت انتخاب و هیئت داوران همه فیلم ها 
را تماشا می کردم. من از معدود دبیرانی بودم که 
برای همه آثار وقت می گذاشتم و آن ها را می دیدم. 
به همین دلیل اگر کسی از حاضرین در بخش های 
رقابتی جشنواره تماس می گرفت و اعتراض داشت 
که هیئت انتخاب فیلم من را ندیده اند، یا مثلا فیلم 
من به این دلیل از جشنواره کنار گذاشته شده،  من 
با قاطعیت پاسخ می دادم که شخصا فیلم شما را 
در کنار هیئت داوران دیده ام و مثلا فیلم شما به 
دلیل نقص فنی یا مشکل لابراتوار مورد پذیرش 

واقع نشده است. یک فیلم ساز همین که متوجه می شد من فیلم ناتمام او را 
دیده ام، برایش جالب بود و بعد می گفت من قول می دهم فیلمم را برسانم.  
البته در مواردی به دلیل این که ما خودمان برای آگاهی از جدول زمان بندی با 
لابراتوارها در تماس بودیم، می گفتیم طبق اعلام لابراتوار، فیلم شما به جشنواره 
نمی رسد. به عبارت دیگر، در آن مقطع مابین لابراتوار و دبیرخانه تا فیلمسازان 
کسی  هر  و  داشت  وجود  مدیریتی  زنجیره  یک  جشنواره  در  حضور  داوطلب 
می دانست فیلم او رصد شده و الان در کدام ایستگاه میان راهی است. این نکته 
پاسخ به سوال قبلی تان در رابطه با تعامل دبیرخانه جشنواره با فیلم سازان هم 

هست که باید بگویم این ارتباط بسیار جدی بود.
بـه یـاد دارم در جشـنواره بیسـت وهفتم مـا بـه نظـم بسـیار دقیقـی رسـیده 
بودیـم. گاهـی بعضـی از فیلم هـا بـا ایـن تصـور کـه سـر دبیـر جشـنواره شـلوغ 
اسـت و لاجرم بر فهرسـت اصلاحات اعلام شـده از سوی هیئت بازبینی نظارت 
دقیقـی صـورت نمی گیـرد، بـه خیـال خودشـان جشـنواره را دور می زدنـد و 
همـان نسـخه های قبلـی را بـدون اصـلاح نـکات فنـی و محتوایـی بـه دبیرخانه 
می فرسـتادند! البتـه نمی دانسـتند تیـم مسـتقلی ایـن آثـار را دوبـاره بازبینـی 
صـدا  و  سـر  رسـانه ها  در  می دادیـم  تذکـر  آن هـا  بـه  کـه  هـم  بعـد  می کننـد. 
می کردنـد کـه ای وای سانسـور! تصـور آن هـا ایـن بـود که سـر دبیرخانه شـلوغ 
تـر از آن اسـت، کـه ایـن تک اصلاحات را رصد  کند. خاطرم هسـت یکی از فیلم ها 
غ قـرار گرفتـه بـود، و لابـد حامیـان آن  کـه نامـش در فهرسـت سـودای سـیمر
فیلـم حضـورش را در جشـنواره قطعـی می دانسـتند تـا روزهـای آخـر در برابـر 
اصلاحـات اعـلام شـده از سـوی شـورای نظارت ارشـاد مقاومت می کـرد، اما آن 
فیلم با این که نامش در فهرست جشنواره بود، نمایش داده نشد و ما خیلی 
دوسـتانه به کارگردانش گفتیم که حضور در جشـنواره قواعدی دارد و قاعدتا 
شـما بایـد نظـر هیئـت بازبینی را لحـاظ می کردیـد. آن زمان شـرایط بـه گونه ای 
مدیریت می شـد که کسـی نمی توانسـت با گرو کشـی روی جدول پخش، فیلم 
خـود را بـه جشـنواره تحمیل کنـد و این قواعد برای همه فیلم ها یکسـان بود. 
در جشـنواره بیسـت وهفتم مـا بـرای همـه چیـز وقت داشـتیم و هـر فیلمی که 
نمی رسـید، فیلـم دیگـری کـه رزرو بـود، جایگزیـن می شـد. مثـل فیلـم »ملـک 

سـلیمان« کـه دربـاره اش توضیـح دادم.
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